
Valkas pagastā 
lācis izposta 
vairākus bišu 
stropus. 
                             5. lpp.

Vairāki jaunie 
uzņēmēji saņems 
atbalstu savu ideju 
īstenošanai.                                                                                                                                          
                            3. lpp. 

Nakts aizsegā 
pidžamās Smiltenes 
ielās iziet “mēnes s-  
ērdzī gie”... 
                                         8. lpp. 

Valkas un Smiltenes novadu laikraksts                              •  Cena 1,00 €
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Līga Veinberga  
jaunajai Valkas novada 
pašvaldības vadībai 
pārmet nevienlīdzīgu 
attieksmi.                       4. lpp.                                      

Valkas novada pašvaldības kultūras darba organizatore Līga Lāne godam nopelnījusi iet gā-
jiena priekšgalā, turot rūpi par visiem novada kolektīviem un organizatorisko pusi. Cik dzies-
mu svētkos piedalījusies, nezinot, jo pagātnē neskatās, vien uz priekšu.  Foto: Ingūna Johansone 

XXVII Vispārējo latviešu dziesmu  
un XVII Deju svētku gājienā dižojas

Valka ir mazs novads, bet diženi turas! te ne tikai dzied, dejo, koklē, pūš, auž, spēlē teātri, bet  
Latvijā Valku atpazīst arī kā jauno basketbolistu kalvi.

Mazajam ķiparam šie ir pirmie dziesmu svētki, kas atmiņā paliks no mammas stāstītā un fo-
togrāfijās.

smiltenes pūtēju orķestrim ir ar ko dižoties – un tas ir skanīgums. Visa Rīga dimd, kad mūsē-
jie pūš.

 Grāmatā iekļautas autores intervijas  un iespaidi par tikšanās reizēm ar  Rietumvalstu līderiem. Šajā grāmatā ietverti arī raksti, kas ļauj iepazīt A. Poļitkovsku kā apburošu  un daudzšķautnainu personību.Izskaņā apkopota  pasaules līderu, ievērojamu cilvēku un līdzgaitnieku reakcija uz viņas slepkavību, kā arī draugu, ģimenes locekļu un paziņu atmiņas par šo stipro, bezbailīgo sievieti.„Tikai un vienīgi patiesība”, cena – Ls 9.53

 Vairāk 6. un 7. lpp.  

Igauniete Mārīte Uibo, 
pateicoties latviešu 
valodas zināšanām, 
tulkotāju konkursā 
iegūst 1. vietu.    12. lpp. 



Avīze jautā
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Iespiests SIA “Poligrāfijas grupa
Mūkusala”, Mūkusalas iela 15A, Rīga. 
Par skaitļu un faktu, kā arī
sludinājuma tekstu pareizību atbild 
autors. Publicētie materiāli ne 
vienmēr atspoguļo redakcijas 
viedokli. Pārpublicēšanas vai 
citēšanas gadījumā atsauce obligāta.

 
Valkas un Smiltenes novadu laikraksts

 Iznāk otrdienās, piektdienās.

Redakcijas sleja

Inga Karpova

Atgriežoties no divu 
nedēļu ilga atvaļināju-
ma, pirmais darbs bija 
piedalīšanās aizvadītajā 
ceturtdienā, 29. jūnijā, 
notikušajā Valkas novada 
pašvaldības domes sēdē. 
Kā atklājās, sēdes dar-
ba kārtībā bija iekļauti 

jautājumi, kas pirms balsojuma un gala lēmuma 
pieņemšanas nebija izdiskutēti komiteju sēdēs. 
Jautāsiet, kāpēc? Atbildes nav, jo, izskatot jautā-
jumus par Iepirkumu komisijas sastāva maiņu 
un par novada pašvaldības dalību biedrībās un 
nodibinājumos, šo jautājumu novada pašvaldī-
bas jaunajai vadībai – Gitai Avotei un Viesturam 
Zariņam – uzdeva arī tagadējās opozīcijas līderi 
Vents Armands Krauklis un Unda Ozoliņa. 
    Akmeni pozīcijas lauciņā metu tāpēc, ka vēl 
pavisam nesen toreizējās opozīcijas aktīvākie 
runasvīri – V. Zariņš, Agnis Birkavs un Guntis 
Albergs – Krauklim regulāri izteica pārmetumus 
par vienpersonisku lēmumu pieņemšanu un 
deputātu neinformēšanu, tā aizskarot viņu cieņu. 
Bez jelkādiem paskaidrojumiem un paša vietējās 
sabiedrības pārstāvja Agra Simuļa uzklausīšanas 
pēc daudzu gadu darba viņu no Iepirkumu ko-
misijas vienkārši izmeta. Turklāt par viņa darbu 
līdz šim nebija saņemti pārmetumi. Simuļa vietā 
ievēlēja neatkarīgo deputātu, traktortehnikas 
pārzinātāju Jāni Anži. Neviens jau nešaubās par 
Anžes zināšanām, bet tādas ir arī Simulim, jo 
viņš ilgus gadus vada Ceļu satiksmes drošības 
direkcijas Valkas klientu apkalpošanas centru. 
Nav jābūt īpaši atjautīgam, lai saprastu notie-
košo. Proti, līdzšinējā vadība cenšas atbrīvoties 
no Kraukļa komandas cilvēkiem. Tāds bija arī 
Simulis, jo vairākus sasaukumus viņš kā deputāts 
strādāja Kraukļa komandā. 
    Šodienas laikrakstā varēsit lasīt publikāciju arī 
par Jāņa Cimzes Valkas mūzikas skolas direkto-
res Līgas Veinbergas atbrīvošanu no amata, kas 
spilgti atklāj jaunās vadības attieksmi. Kungi, nu 
nesmuki, ļoti nesmuki! Vēl jo vairāk tāpēc, ka vēl 
maijā klaigājāt, kā jums rūp novada pašvaldības 
darbinieki un novada iedzīvotāji. Pagaidām ir 
tikai tāda smalka izrēķināšanās.

Pagaidām  
tikai smalka 
izrēķināšanās

                         

Latvijas Pasts aicina klientus 
atjaunot kontaktinformāciju
Lai maksimāli plaši informētu 
adresātus par sūtījumu saņem-
šanu mobilo īsziņu veidā, mini-
mizējot drukāto aicinājumu 
piegādi, “Latvijas Pasts” aicina 
klientus atjaunot savu kontakt-
informāciju drošā un ātrā veidā. 
Klienti, kas iepriekš pieteikušies 
“Latvijas Pasta” e-aicinājumu 
saņemšanai un komunikācijai 
norādījuši savu mobilā tālruņa 
numuru, saņems īsziņas ar katrā 
no tām ietvertu unikālu, indivi-
dualizētu saiti datu atjaunoša-
nai. Īsziņas tiks sūtītas no konta 
ar autorizētu “Latvijas Pasta” lie-
totājvārdu Pasts.lv. Ja gadījumā 
adresātiem rodas šaubas par īs-
ziņu patiesumu, aicinām to au-
tentiskumu pārbaudīt, sazino-
ties ar “Latvijas Pasta” Klientu 
centru: 67008001, 27008001.

“Latvijas Pastam” ir būtiski, 
lai informācija klientiem par 
saņemtu sūtījumu tiktu nogā-
dāta precīzi, ātri un ērti – vis-
efektīvāk to izdarīt ir mobilo 
īsziņu veidā. Diemžēl klientu 
iepriekš sniegtā kontaktinfor-
mācija mēdz būt neprecīza, no-
vecojusi un neatbilst aktuālajai 
situācijai. Tāpēc nākas piegādāt 
drukātus aicinājumus uz klien-
ta pastkastīti, kas nav ne ērti, ne 
ilgtspējīgi un tērē gan klienta, 
gan “Latvijas Pasta” resursus. 

Tāpēc no 2023. gada 26. jū-
nija “Latvijas Pasts” aicina 
klientus atjaunot savu kontakt-
informāciju drošā un ātrā vei-
dā. Minētajā laikposmā “Latvi-
jas Pasts” nosūtīs mobilās īszi-
ņas klientiem, kuri līdz šim 
pieteikušies e-aicinājumu sa-
ņemšanai un komunikācijai 
norādījuši savu mobilā tālruņa 
numuru. Īsziņas tiks sūtītas no 
“Latvijas Pasta” konta ar autori-
zētu lietotājvārdu Pasts.lv.

Katrā īsziņā būs ietverta uni-
kāla un individualizēta saite, 

kas aizvedīs uz kontaktinfor-
mācijas atjaunošanas vietni. Īs-
ziņas saņēmējiem tiks lūgts ap-
stiprināt savu identitāti ar 
Smart-ID kvalificētu elektro-
nisko parakstu. Atjaunojot in-
formāciju, būtiski norādīt arī 
faktisko adresi, uz kuru tiek sa-
ņemti sūtījumi, lai gadījumos, 
kad sūtījuma datos iztrūkst 
mobilā tālruņa numura, atbil-
stošo saņēmēju būtu iespējams 
identificēt pēc vārda/uzvārda, 
norādītās sūtījumu saņemšanas 
adreses un datubāzē iekļautā 
mobilā tālruņa numura.

 Smart-ID ir bezmaksas mo-
bilā lietotne, ar kuru var ērti un 
vienkārši parakstīt dokumentus. 
Lai izmantotu Smart-ID, nepie-
ciešams viedtālrunis, mobilais 
internets vai bezvadu interneta 
pieslēgums un konta līmenis, 
kas atbilst kvalificētajam elek-
troniskajam parakstam (QES).

Ja klientam nav pieejams 
Smart-ID kvalificēts elektronis-
kais paraksts, savu kontaktin-
formāciju var atjaunot arī tuvā-
kajā pasta nodaļā, uzrādot pasi 
vai ID karti. Pasta nodaļās var 
pieteikties arī e-aicinājumu sa-
ņemšanai.

Savukārt klienti, kas vēl nav 
pieteikušies e-aicinājumu sa-
ņemšanai, bet kam ir pieejams 
Smart-ID kvalificēts elektronis-
kais paraksts, e-aicinājumu sa-
ņemšanai var pieteikties arī 
elektroniski “Latvijas Pasta” 
vietnē www.manspasts.lv/lv/e-
aicinajumi.

Rodoties šaubām par saņem-
to īsziņu autentiskumu, aici-
nām to pārbaudīt, sazinoties ar 
“Latvijas Pasta” Klientu centru: 
67008001, 27008001, info@
pasts.lv vai rakstot sociālo me-
diju profilos.

Klienti, kam nepieciešams 
veikt labojumus norādītajā 

kontaktinformācijā, piemēram, 
mainīt adresi vai tālruņa nu-
muru, to var izdarīt:

- “Latvijas Pasta” vietnē 
www.manspasts.lv/
lv/e-aicinajumi, autentificējo-
ties ar Smart-ID  kvalificētu 
elektronisko parakstu vai 

- jebkurā pasta nodaļā, uzrā-
dot pasi vai ID karti.

Klientu būtiskākās priekšro-
cības, saņemot e-aicinājumus 
mobilo īsziņu veidā, ir šādas:

- īsziņa tiek piegādāta ātrāk 
nekā drukātais aicinājums;

- saņemot īsziņu, iespējams 
ieplānot pasta nodaļas apmek-
lējumu dienas maršrutā, nepār-
baudot pastkastīti;

- saņemot īsziņu, sūtījumu 
var ērti pārvirzīt uz vēlamo iz-
ņemšanas vietu, piemēram, uz 
pakomātu, “Circle K” degvielas 
uzpildes staciju vai ar kurjera 
piegādi mājās;

- aicinājumu saņem konkrē-
tais adresāts, nevis kāds cits 
mājsaimniecības loceklis;

- aicinājums nepazūd, ja 
pastkastīte nav slēdzama vai ir 
citādi bojāta, vai izņemot citus 
materiālus no pastkastītes;

- tiek taupīti dabas, laika pa-
tēriņa un cilvēku darba resursi.

Iegūtie dati tiks izmantoti ti-
kai un vienīgi e-aicinājumu sa-
gatavošanai. Klientu personas 
datu apstrāde notiks atbilstoši 
spēkā esošajiem normatīvajiem 
aktiem, “Latvijas Pasta” iekšējai 
politikai, vadlīnijām un kārtī-
bai. 

Informācija pieejama arī 
“Latvijas Pasta” mājaslapā  
https://pasts.lv/lv/privatperso-
nam/sanemsana/ierakstiti-un-
apdrosinati-pasta-sutijumi/#e-
aicinajumi). 

Vineta Anna Sarkane, 
vecākā sabiedrisko attiecību 

projektu vadītāja

Baiba Karpova, Turnas 
tautas nama vadītāja:
- Svētku norisēm 
sekošu līdzi televizorā. 
Man patīk gan koru 
dziedāšana, gan 
dejošana. Pati dejoju, 
un mūsu deju kolektī-
vam ir kur tiekties, jo to 
Turnā nodibinājām vien 
šogad. 

Kristīne Ganiņa,  Bērnu 
un jauniešu centra 
“Mice” direktore:
- Būšu kopā ar Valkas 
novada delegāciju. Tā 
pieņemts, ka pieaugušo 
svētkos palīdzu novada 
pašvaldības kultūras 
dzīves organizatorei 
Līgai Lānei, bet skolēnu 
dziesmu svētkos viņa 
palīdz man. Tā būs 
jauna pieredze, jo 
2025. gadā notiks 
skolēnu dziesmu svētki. 
Man būs iespēja 
Daugavas stadionā 
noskatīties deju 
lieluzvedumu un  Tautas 
lietišķās mākslas izstādi. 

Silvija Dorša, pensio-
nāre:
- Protams, ka sekošu, 
bet tikai televizorā. Kur 
tad pensionārs citur var 
sekot līdzi? Pieaugušo 
dziesmu svētkos 
neesmu piedalījusies, 
bet vairākus gadus 
esmu organizējusi 
Valkas novada skolēnu 
kolektīvu piedalīšanos 
skolēnu dziesmu un 
deju svētkos. Šie svētki 
sagādā neaizmirstamas 
sajūtas.

Tiesībsargs ir saņēmis signā-
lus, ka Latvijas izglītības iestā-
des – skolas un bērnudārzi – 
sāk atgriezties pie vecās prak-
ses un atkal vecākiem izsniedz 
sarakstus ar lietām, kas ir jā-
pērk bērna mācību vajadzī-
bām.

Lai noskaidrotu, cik izplatī-
ta ir šāda prakse un kādas lie-
tas vecākiem ir jāpērk, tiesīb-

sargs aicina iedzīvotājus infor-
mēt Tiesībsarga biroju.

Šoreiz informācija tiek vāk-
ta par pašvaldības dibinātām 
skolām un bērnudārziem, bet 
par privātām mācību iestādēm 
ne. 

Lūdzam informāciju sūtīt 
ne tikai par nākamo mācību 
gadu, bet arī par tikko aizvadī-
to.

Tiesībsargs aicina informā-
ciju iesniegt elektroniski, aiz-
pildot izpētes formu, līdz 19. 
jūlijam. Izpētes forma pieeja-
ma: https://ej.uz/MacibuPie-
derumi.

Edgars Lākutis, Latvijas 
Republikas Tiesībsarga biroja 

Komunikācijas un starptau-
tiskās sadarbības nodaļas 

vadītāja vietnieks

tiesībsargam nepieciešama jūsu iesaiste
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Lasīs un vērtēs grāmatas  
“Bērnu, jauniešu un vecāku žūrijā”
Latvijas Nacionālās bibliotēkas (LNB) 
Bērnu literatūras centrs jau 23. reizi 
izsludinājis lasīšanas veicināšanas pro
grammas “Bērnu, jauniešu un vecāku 
žūrija” jauno grāmatu kolekciju.

 
Kā informē Smiltenes novada bibliotēkas va-
dītāja Inta Mežule, Smiltenes novadā kolek-
ciju komplektē Smiltenes bibliotēkas Bērnu 
apkalpošanas nodaļa, Apes, Bilskas, Blomes, 
Drustu, Gaujienas, Palsmanes, Raunas, Tra-
penes un Variņu bibliotēkas. Šajās bibliotē-
kās interesenti arī aicināti pieteikties dalībai 
programmā. 

Lieli un mazi lasītāji to varēs vērtēt visu 
gadu un par, viņuprāt, labāko grāmatu dot 
savu atsauksmi, lai nākamā gada martā Lie-
lajos lasīšanas svētkos varētu paziņot balso-
juma rezultātus. 

Katrā vecumgrupā ir jāvērtē piecas grāma-
tas, bet Vecāku žūrijas kolekcijā – četras, pa-
pildus atļaujot izvēlēties jebkuru grāmatu no 

pārējās kolekcijas, lai arī pieaugušie iedziļi-
nātos bērnu un jauniešu literatūrā. Šogad ie-
kļauto grāmatu klāsts ir bagāts gan ar mūs-
dienām aktuālu tematiku, kas ļauj ielūkoties 
pagātnē, gan aizrauj ar pasakainu fantāzijas 
lidojumu. Kolekcijā var lasīt dzeju, aplūkot 
un izpētīt komiksus, skaitīt skaitāmpantus, 
izvēlēties un vienā naktī izlasīt romānu, lē-
nām baudīt stāstu krājumus un priecāties par 
lielisko ilustratoru devumu.

Ne tikai jaunieši un bērni tiek aicināti pie-
dalīties “Bērnu, jauniešu un vecāku žūrijā 
2023”, bet arī vecāki. Vecāku uzdevums – rā-
dīt priekšzīmi, ceļot grāmatā, apspriest izla-
sīto ar bērniem. Nāc kopā ar bērniem uz 
bibliotēku un izvēlies sev piemērotas grāma-
tas!” norāda I. Mežule un atgādina, ka moti-
vācijai lasīt grāmatas var kalpot arī tas, ka, 
izlasot piecas grāmatas, var tikt pie jaukām 
balvām. Turklāt šobrīd ir vasaras brīvlaiks, 
tāpēc grāmata var kļūt par ikviena sabiedro-
to, aizpildot laiku lietderīgi, kad aiz loga stai-

gā lietus mākoņi. Galu galā grāmata ir satik-
šanās vieta, kur ceļot un aizmirsties, nokļūt 
pilīs, mežā, purvā, Holivudā vai arī iekļūt 
notikumos īstā detektīvā vai pārdzīvot līdz 
skudriņām kādam mīlestības stāstam. Jau-
nās sezonas žūriju grāmatu klāsts patiesi ir 
bagātīgs, atliek vien sameklēt tuvāko biblio-
tēku un paņemt sev saistošo grāmatu.

Starp citu, bibliotekāres norāda, ka dažas 
šīs kolekcijas grāmatas bibliotēkās jau izķer-
tas.

Lasīšanas veicināšanas programmas “Bēr-
nu, jauniešu un vecāku žūrija 2023” grāmatu 
kolekcijas iegādi un norišu īstenošanu atbal-
sta LR Kultūras ministrija.

Iepriekšējā gadā šajā programmā iesaistījās 
852 bibliotēkas, kuras rosināja lasīt jaunāko 
literatūru un sniegt par to vērtējumu. Savas 
domas pauda vairāk nekā 20 tūkstoši lasītāju 
no Latvijas skolām un bibliotēkām, kā arī no 
67 latviešu diasporas centriem visā pasaulē. 

— Ilze Fedotova

Uzņēmējdarbības ideju konkursā 
atbalstītas astoņas biznesa idejas
Smiltenes novada pašvaldības 
dome 28. jūnija sēdē apstiprinā-
ja uzņēmējdarbības konkursa 
“Esi uzņēmējs Smiltenes nova-
dā!” rezultātus. Šogad atbalstu 
saņems astoņas biznesa idejas 
jaunu produktu, pakalpojumu 
vai darba vietu izveidei Smilte-
nes novadā.

Kā ziņo pašvaldībā, konkursam ti-
ka iesniegti 23 projektu pieteikumi 
par kopējo summu 84 689 eiro.

 
Konkurence bija spraiga
Pieprasītais līdzfinansējums vairāk 
nekā trīs reizes pārsniedza pieeja-
mo, līdz ar to pretendentiem nācās 
sacensties sīvā konkursā. Iesnieg-
tās idejas izskatīja vērtēšanas ko-
misija septiņu cilvēku sastāvā, 
starp viņiem bija pārstāvji no Smil-
tenes novada pašvaldības, novada 
domes, finanšu institūcijas “Altum”, 
Valmieras biznesa inkubatora un 
novada uzņēmēju vides.

Arī šogad konkurss norisinājās 
trīs kārtās, kur pirmajā un otrajā 
kārtā projekta pieteikumi tika vēr-
tēti pēc administratīviem, finanšu 
un kvalitātes kritērijiem, bet treša-
jā kārtā pretendenti prezentēja sa-
vas biznesa idejas vērtēšanas komi-
sijai. Proti, no 23 saņemtajiem pie-
teikumiem administratīvajiem 
kritērijiem atbilda 21 projekts, sa-
vukārt uz pēdējo vērtēšanas kārtu 
– iespēju prezentēt savu ideju – ti-
ka aicināti 16 ideju autori. Pašval-
dībā norāda, ka šogad tika saņemti 
daudz projektu pieteikumu jau no 
iepriekšējos gados finansējumu sa-
ņēmušu ideju autoriem, tas liek 
secināt, ka projekta pieteikuma 
forma un īstenošana ir salīdzinoši 
vienkārša.

Atbalstu saņems dažādās 
uzņēmējdarbības jomās
Līdz ar to, ka labu ideju skaits pār-
sniedza pieejamo finansējumu, iz-
vērtējot pieteikumus, konkursa 
komisija pieņēma lēmumu pilnā 
apmērā atbalstīt trīs projektus, bet 
ar daļēju finansējumu atbalstīt pie-
cus projektus:

“Inventāra iegāde ABA terapi-
jai”, kuru iesniegusi Inga Švēde, 
piešķirts 3000 EUR finansējums, 
projekta mērķis – nodrošināt ABA 
terapijas pakalpojumu novada ie-
dzīvotājiem;

“Mobila angāra (tents) iegāde 
velo amfībijas BeTRITON nomas 
punkta ierīkošanai un noliktavas 
vajadzībām”, kuru iesniedzis SIA 
“BeTRITON”, piešķirts 2990 EUR 
finansējums. Projekta mērķis – no-
drošināt unikālu pieredzi cilvē-
kiem gan no Latvijas, gan ārvalstīm 
– elektro velo amfībijas nomu;

“TWO TALES preces mājdzīv-
niekiem” – noderīgu, daudzreiz 
lietojamu tērpu izgatavošana māj-
dzīvniekiem, kuri atkopjas no 
traumām vai citiem veselības trau-
cējumiem. Projektu iesniedza Evita 
Graudiņa, un tam piešķirts līdzfi-
nansējums 2500 EUR apmērā;

“Dzīvžogu un mākslīgo koku 
formu veidošana, izmantojot elek-
triskās un ar akumulatoru darbi-
nāmās dzīvžoga šķēres un trīskāju 
trepes”, kuru iesniedza uzņēmums 
SIA “Tree 3000”. Projektam, kura 
mērķis ir iegādāties aprīkojumu 
dažādu apstādījumu formu veido-
šanai, piešķirts līdzfinansējums 
2500 EUR apmērā;

“Grupu fitnesa nodarbības: “Bo-
dyPump” un “Funkcionālais tre-
niņš+mobilitāte””, tā mērķis ir iegā-
dāties aprīkojumu enerģiskiem un 

mūsdienīgiem fitnesa treniņiem. 
Iesniedzēja – Ilze Lāce, kurai līdzfi-
nansējumā piešķirti 2500 EUR;

“Medicīniski vērtīgu un gurmā-
nu sēņu audzēšana”, kuram pie-
šķirti 2289,32 EUR. Projektu ie-
sniedza Dāgs Rūdis Bareika, un tā 
mērķis ir attīstīt dažādu vērtīgu sē-
ņu audzēšanas pakalpojumu gan 
patēriņam ēdināšanas biznesā, gan 
medicīnā;

“Manikīra un pedikīra pakalpo-
jumi Raunā”, kura mērķis ir piedā-
vāt Raunas iedzīvotājiem attiecīgo 
pakalpojumu, piešķirts līdzfinan-
sējums 1279,37 EUR. Projektu ie-
sniedza Jana Vītola;

“VIKERII grafiskā dizaina un 
radošo darbnīcu studija”, kuru ie-
sniedza Kristiāna Līdaka, saņems 
līdzfinansējumu 941,31 EUR. Pro-
jekta mērķis – piedāvāt grafiskā 
dizaina pakalpojumu.

Atbalsta saņēmēju vērtējums
Šādā pašvaldības ideju konkursā 
Inga Švēde startē pirmoreiz. “Jāsāk 
ar to, ka šobrīd apgūstu ABA tera-
pijas speciālista prasmes, bet jau 
esmu nokārtojusi visus nepiecieša-
mos pārbaudījumus, lai supervizo-
ra uzraudzībā uzsāktu praktizēt 
pati savā privātpraksē. Ideja par sil-
to graudu terapiju un iespējām ie-
kļaut to kā papildu attīstošas no-
darbības bērniem. Šāda veida ideju 
internetā ir ieraudzījuši un ieteiku-
ši mani vērīgie kolēģi, kuri uzrunā-
ja mani, lai paskatos. Es paskatījos 
un sapratu, ka šī ideja ir ļoti laba. 
Silto graudu terapija mazina trauk-
smi, bailes, sasprindzinājumu, uz-
labojas miegs, runas un adaptēša-
nās spējas bērniem,” stāsta I. Švēde 
un min, ka projekta īstenošana pa-
redzēta augustā, septembrī, oktob-

rī. Viņa uzsver: “Esmu ļoti priecīga 
par rezultātu. Tas apliecina, ka šāda 
veida atbalsts bērniem Smiltenes 
novadā ir jauninājums, kas arī tika 
minēts kā viens no projektu vērtē-
šanas kritērijiem.”

Konkursa rezultāti iepriecina arī 
Janu Vītolu no Raunas. “Vēl īsti ne-
spēju noticēt, ka tiešām to paveicu. 
Bijusī priekšniece, kurai mācību 
nolūkos biju veikusi manikīru, at-
sūtīja bildi ar rakstu no avīzes. Klāt 
pierakstījusi – “pamēģini”. Apru-
nājos ar ģimeni un draugiem, viņi 
mani mudināja, ka īsti jau nav ko 
zaudēt, lai mēģinu. Ņemot vērā, ka 
dzīves laikā mans vislielākais sa-
sniegums un mans lielākais lep-
nums ir mana ģimene, mani bērni, 
pēdējā gada laikā esmu pakāpusies 
pa karjeras kāpnēm, ieguvu auto-
vadītāja apliecību, drīz pēc tam sā-
ku mācīties par manikīra un pedi-
kīra meistaru. Kamēr biju tādā kā 
burbulī, neko īsti pat nepaguvu ap-
domāt, kad jau devos uz Raunas 
pagasta pārvaldi pie Initas Dzenī-
tes, kura man deva padomus un 
palīdzēja dažādos jautājumos. Ie-
sniedzu pieteikumu un īsti pat ne-
ticēju, ka izdosies, jo apzinos, ka ir 
daudz cilvēku un katram ir savas 
idejas, cita par citu labāka,” savā 
stāstā dalās J. Vītola.

Viņa bijusi pārsteigta jau tajā 
brīdī, kad saņēmusi pirmo zvanu, 
kurā paziņots, ka viņas ideja ir ti-
kusi tālāk. “Mani aicināja prezentēt 
savu ideju klātienē. Viss pagāja kā 
pa mākoņiem. Nespēju aptvert, bet 
jau pēc pāris nedēļām saņēmu zva-
nu, ka līdzfinansējums piešķirts. 
Esmu pārsteigta un ļoti priecīga. 
Projekts man nozīmē ļoti daudz. 
Manikīra un pedikīra profesija, kā 
jau teju visas profesijas, prasa ļoti 

lielas finanses. Telpas atbilstoša ie-
kārtošana, iekārtas un materiālu 
iegāde – tas viss prasa lielas finan-
ses. Projektu plānoju īstenot līdz 
septembrim, lai jau septembrī va-
rētu pieņemt klientus skaistās un 
labiekārtotās telpās Raunas centrā,” 
pamato J. Vītola.

Attīstot uzņēmējdarbību, arī 
Kristiānai Līdakai šis atbalsts nozī-
mē iespēju pacelt savu pakalpoju-
mu jaunā līmenī, nodrošināt labā-
ku kvalitāti un darboties plašākā 
mērogā. “Uzskatu, ka ir jāizmanto 
iespēja piesaistīt šādu atbalstu, lai 
procesi notiktu ātrāk, nekā pašam 
krājot. Kā arī atbalsta saņemšana 
nozīmē, ka ne tikai es ticu savai 
idejai, bet arī komisija redz manā 
pakalpojumā vērtību, kas iedod 
papildu motivācijas devu turpināt 
darboties. Esmu ļoti priecīga par 
šādu panākumu, lai arī saņēmu da-
ļēju atbalstu, bet uzskatu, ka tas arī 
ir ļoti labi. Komisija arī iedeva pā-
ris labu padomu, tas vien ir zelta 
vērtē,” pauž K. Līdaka, kuras pro-
jekta īstenošana plānota jau tuvā-
kajā laikā, jo finansējums piešķirts 
ikdienā nepieciešamam aprīkoju-
mam.

Smiltenes novada pašvaldība iz-
saka lielu pateicību visiem konkur-
sa pretendentiem, kuri iesniedza 
savas projekta idejas. Paldies iz-
skan arī konkursa komisijai par ie-
guldīto laiku un darbu pieteikumu 
vērtēšanā.

Tikmēr iedzīvotāji, kuriem ir ie-
cere vai ideja uzņēmējdarbības uz-
sākšanai, tiek aicināti sekot līdzi 
pašvaldības informācijai, lai laikus 
sagatavotu un iesniegtu pieteiku-
mu nākamā gada uzņēmējdarbības 
ideju konkursam.  

  — Ilze Fedotova

Latvijas šķēpmetēja, smilteniete Līna 
Mūze piektdien Lozannā Dimanta 
līgas posmā, sasniedzot savu sezonas 
labāko rezultātu, ieņēma trešo vietu, 
bet Patriks Gailums ierindojās asto-
tajā pozīcijā.

Mūze sasniedza labāko rezultātu vien 
ceturtajā mēģinājumā, kad raidīja šķē-
pu 62,58 metrus tālu.

Pirmajā mēģinājumā latvietes šķēps 
lidoja 56,50 metrus, bet otrajā un treša-
jā mēģinājumā – 60,59 un 56,41 metru. 
Piektajā mēģinājumā viņas raidītais 
šķēps sasniedza 57,49 metru atzīmi, 
kamēr Mūzes pēdējais mēģinājums ne-
tika ieskaitīts.

Uzvaru izcīnīja Austrālijas šķēpme-
tēja Makenzija Litla, kurai izdevās mest 
šķēpu 65,70 metrus tālu un labot savu 
personīgo rekordu. Otrajā vietā ierin-
dojās Japānas pārstāve Haruka Kitagu-
či ar 63,34 metrus tālu metienu. 

— Ilze Fedotova

Šķēpmetēja Mūze  
izcīna trešo vietu  
Dimanta līgas posmā
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Valkas novada pašvaldības jaunā vadība spītīgi atsakās  
ievērot vienošanos un iestādes vadītājai izmaksāt kompensāciju  
Lai gan jau 25. maija Valkas nova-
da pašvaldības domes sēdē, 
deviņiem deputātiem atklāti 
balsojot par, tika pieņemts 
lēmums par Jāņa Cimzes Valkas 
mūzikas skolas direktores Līgas 
Veinbergas atbrīvošanu no 
amata, joprojām pašvaldībā ap šo 
lietu nerimstas kaislības. Jāpie-
bilst, ka jaunā pašvaldības 
vadība pirms lēmuma pieņemša-
nas neuzklausīja L. Veinbergas 
aiziešanas iemeslus, kā arī 
neuzaicināja uz šo maija sēdi.

Daudzi šo valdošās koalīcijas, kurai 
pieslējušies arī trīs neatkarīgie de-
putāti, tautā saukti par zelta puisē-
niem – Gita Avote, Jānis Anže un 
Vilmārs Vesingi –, lēmumu saista 
ar atbildes gājienu par L. Veinber-
gas uzdrošināšanos publiski aizstā-
vēt Ventu Armandu Kraukli par 
viņa došanos komandējumā sava 
atvaļinājuma laikā uz Gruziju. Šo V. 
A. Kraukļa sperto soli toreizējā 
opozīcija minēja kā galveno iemes-
lu jeb pēdējo punktu uz i viņa atstā-
dināšanai no priekšsēdētāja amata.  

Jaunajai novada pašvaldības va-
dībai gadījumā, ja netiks rasts risi-
nājums, visticamāk, jārēķinās, ka 
sekos L. Veinbergas ierosinātā ties-
vedība par Darba likuma neievēro-
šanu un vienošanās starp toreizējo 
novada pašvaldības vadītāju Ventu 
Armandu Kraukli ignorēšanu un 
Valkas novada Darba koplīguma 
neievērošanu. Par to viņa pati darī-
ja zināmu aizvadītajā ceturtdienā 
notikušajā domes sēdē, uz kuru bija 
uzaicināta.

Iepriekš trīs pašvaldības 
darbiniekiem kompensāciju 
izmaksā bez diskusijām
Veinbergas lietu, tiesa, gan tikai in-
formatīvi, bez balsošanas, atkārtoti 
izskatīja 29. jūnijā notikušajā do-

mes sēdē. Izskatīšanai to ierosināja 
domes priekšsēdētāja G. Avote, jo 
deputāts V. A. Krauklis pašvaldībā 
19. jūnijā iesniedza iesniegumu ar 
aicinājumu pārskatīt 25. maija sēdē 
pieņemto lēmumu par L. Veinber-
gas atbrīvošanu, preambulā atspo-
guļot pušu vienošanās faktu atbil-
stoši L. Veinbergas iesniegumam 
un spēkā esošajam Valkas novada 
Darba koplīgumam. 

Savā iesniegumā V. A. Krauklis 
skaidro, ka joprojām pastāv uz to, 
ka 25. maija domes sēdē jautājums 
par L. Veinbergas atbrīvošanu neti-
ka skatīts pēc būtības tā, kā tas tika 
formulēts L. Veinbergas iesniegu-
mā. Lēmuma preambulā paustais 
neatbilda iesniegumā lūgtajam. 
Proti, deputāti nolēma L. Veinber-
gu atbrīvot no amata ar 18. augus-
tu, izmaksājot vien kompensāciju 
par neizmantoto atvaļinājumu. Sa-
vukārt aprīlī V. A. Krauklis vēl kā 
pašvaldības vadītājs vienojies ar L. 
Veinbergu par darba attiecību iz-
beigšanu uz pušu vienošanās pa-
mata. Tam L. Veinberga piekritusi, 
balstoties uz spēkā esošo novada 
pašvaldības Darba koplīgumu. Tas 
nozīmē, ka pēc atbrīvošanas L. 
Veinberga saņemtu ne tikai atvaļi-
nājuma kompensāciju, bet arī kom-
pensāciju četru mēnešalgu apmērā. 

“Iestāžu vadītājus amatā apstip-
rina un atbrīvo ar domes lēmumu. 
Vienojāmies, ka L. Veinberga paš-
valdībā no savas puses iesniegs ie-
sniegumu, kurā minēs, ka lūdz pār-
traukt darba attiecības uz pušu vie-
nošanās pamata. To viņa aprīlī arī 
izdarīja. Tāpēc izsaku neapmieri-
nātību, ka lietas pašvaldībā pēc 
priekšsēdētāja maiņas tiek risinātas 
virspusēji, lēmumi pieņemti nepro-
fesionāli un neiedziļinoties jautāju-
ma būtībā,” uzskata V. A. Krauklis. 
Viņš atgādina, ka pirms tam – mar-
tā – deputāti nobalsoja par muzeja 

Jāņa Cimzes Valkas mūzikas skolas direktore Līga Veinberga vēl līdz 18. augustam esoša darba tiesiskajās attiecī-
bās ar Valkas novada pašvaldību tai pārmet negodīgu attieksmi un ņirgāšanos.  

vadītājas atbrīvošanu no amata uz 
pušu vienošanās pamata, izmaksā-
jot ne vien atvaļinājuma kompen-
sāciju, bet arī šo kompensāciju čet-
ru mēnešu algu apmērā.

“Ziemeļlatvija” noskaidroja, ka 
30. marta domes sēdē, pieņemot lē-
mumu par ilggadējās Valkas novad-
pētniecības muzeja direktores 
Meldras Cimdiņas atbrīvošanu no 
amata, deputātu vairākums (13 de-
putāti) – V. A. Krauklis, U. Ozoliņa, 
V. Vesingi, J. Anže, A. Dainis, A. 
Krastiņš, V. Zariņš, K. Sula, S. Pils-
kalne, D. Bašķe, G. Albergs, J. Žuro-
vičs un  A. Birkavs – bez diskusijām 
nolēma dot zaļo gaismu Grāmatve-
dības un finanšu nodaļai aprēķināt 
un izmaksāt M. Cimdiņai kompen-

sāciju par neizmantoto atvaļināju-
mu un atlaišanas pabalstu četru 
mēnešalgu apmērā saskaņā ar Dar-
ba koplīguma 4.12. punktu. Tāpat 
“Ziemeļlatvija” uzzināja, ka pirms 
tam arī diviem novada pašvaldības 
institūcijās strādājošajiem speciā-
listiem pēc aiziešanas pensijā iz-
maksāta šī kompensācija četru 
amata algu apmērā. Šī iemesla dēļ 
jaunajai opozīcijai ir pamats uzska-
tīt, ka līdzšinējā pašvaldības vadība 
dara visu iespējamo, lai meklētu ie-
meslus un apietu V. A. Kraukļa sav-
starpējo vienošanos tieši ar L. Vein-
bergu.

Jaunā vadība nevēlas 
pārtraukt darba attiecības 
Savukārt novada pašvaldības 
priekšsēdētāja vietnieks Viesturs 
Zariņš, skaidrojot 25. maija sēdes 
lēmumu, uzsvēra, ka novada paš-
valdība nemaz nevēloties, lai L. 
Veinberga pamet mūzikas skolas 
direktores amatu. V. Zariņa teiktais 
neiztur kritiku, jo 25. maijā jau ir 
pieņemts domes lēmums par darba 
attiecību izbeigšanu ar Līgu Vein-
bergu un pašvaldība jau pirms kāda 
laika izsludinājusi konkursu uz 
mūzikas skolas direktora amatu, 
nosakot  stabilu atalgojumu – 1323 
eiro pirms nodokļu nomaksas. Pre-
tendentu pieteikumi tiek gaidīti 
līdz šai ceturtdienai, 6. jūlijam (ie-
skaitot). Turklāt izskatās, ka līdzši-
nējā pašvaldības vadība vēlas pie-
spiest L. Veinbergu turpināt darbu, 
taču viņa to nemaz nevēlas.

Opozīcija pārmet 
attieksmi pret darbiniekiem
Pēc garām diskusijām V. A. Krauk-
lis klātesošajiem deputātiem ierosi-
nāja: “Ir jāsagatavo domes lēmuma 
projekts, kas atceļ 25. maija domes 
sēdes lēmumu. Tad tiek pieņemts 

jauns lēmums par L. Veinbergas at-
brīvošanu uz vienošanās pamata, 
izmaksājot šo kompensāciju. Attie-
cīgi, kā tas parasti notiek, un visa šī 
situācija ir atrisināta. Deputāti par 
jebkuru jautājumu vai jau pieņem-
to lēmumu var balsot, ja vien ir vēl-
me to darīt. Ja ne, tad jums ir skaid-
ri jāpasaka, ka pašreiz valdošā koa-
līcija izvēlas faktiski gaidīt tiesvedī-
bu. Tā noteikti būs. Nav jābūt 
juristam, lai saprastu, ka beigu bei-
gās domei būs jāatceļ 25. maija sē-
des lēmums un jāizmaksā kompen-
sācija. Tikai tas notiks ar laika nobī-
di.”

Atbildot uz V. A. Kraukļa repli-
ku, V. Zariņš norāda: “Ja mēs šajā 
brīdī pieņemam lēmumu par kom-
pensācijas izmaksāšanu četru ama-
ta algu apmērā uz vienošanās pa-
mata, tad tas tieši dos zaļo gaismu 
pilnīgi visiem pašvaldības darbi-
niekiem iesniegt šādu iesniegumu. 
Uz to pamata mums būs automātis-
ki jāsāk maksāt visiem šīs kompen-
sācijas. Ne jau žēl būtu maksāt un 
mēs to negribētu darīt, bet mēs vei-
cinām to, ka pašvaldībai būs pro-
blēmas ar darbaspēku. Pietiekami 
daudz izmantos šādu iespēju.”

Komentējot V. Zariņa teikto, 
opozīcijas deputāte Unda Ozoliņa 
norādīja: “Tieši pašreizējās novada 
pašvaldības vadības attieksme rada 
problēmas. Tā demonstrē attieksmi 
pret pašvaldības darbiniekiem.” Arī 
V. A. Krauklis nepiekrīt V. Zariņa 
teiktajam, norādot: “Šī nav situāci-
ja, kurā Līga Veinberga pati izdo-
māja, ka viņa tagad uzraksta iesnie-
gumu ar lūgumu atbrīvot no amata. 
Tā bija vienošanās. Absolūti loģiskā 
secībā – februārī mums bija saruna 
bez spiediena, bet ar mērķi, ka mū-
zikas skolā ir jābūt paaudžu maiņai. 
Diemžēl mēs mūzikas skolā jau 
vienreiz nokavējām šo paaudžu 

opozicionāri Vents armands Krauklis un Unda ozoliņa jaunajai Valkas novada pašvaldības vadībai pārmet ne-
vienlīdzīgo attieksmi pret darbiniekiem un nevēlēšanos ievērot pašvaldības Darba koplīgumu. 

Foto: Inga KaRPoVa  
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uzziņas
Valkas novada deputātu  
25. maija domes sēdes balso-
jums par J. Cimzes Valkas 
mūzikas skolas direktores Līgas 
Veinbergas atbrīvošanu no 
amata, noraidot Venta armanda 
Kraukļa priekšlikumu par 
kompensācijas četru amata algu 
apmērā izmaksāšanu, kā to 
paredz Valkas novada Darba 
koplīgums:
• par – gita avote, Viesturs 
Zariņš, Vilmārs Vesingi, Jānis 
anže, Kristaps sula, Dace Bašķe, 
guntis albergs, Juris Žurovičs un 
agnis Birkavs;
• pret – Vents armands Krauklis, 
aigars Roga un agris Krastiņš; 
• atturas – sandra Pilskalne.
sēdē nepiedalījās andris Dainis 
un Unda ozoliņa, jo ir aizņemti 
pamatdarbā.

avots: www.valka.lv

Valkas novada pašvaldības jaunā vadība spītīgi atsakās  
ievērot vienošanos un iestādes vadītājai izmaksāt kompensāciju  

maiņu. Man ar Līgu saruna bija ļoti 
draudzīga. Aicināju viņu vēl visu 
labi apdomāt. Viņa padomāja, un 
radās šis iesniegums uz abu pušu 
vienošanās pamata. Nebija tā, ka 
Līga sēdēja mājās un vienā brīdī iz-
domāja, ka ies prom no darba. Kurš 
tajā brīdī varēja zināt, ka notiks iz-
maiņas pašvaldības vadībā un tas 
krasi mainīs šo vienošanos un at-
tieksmi. To nezināju ne es, ne Līga. 
Mainoties situācijai, tā nedrīkst būt, 
ka cieš cienījama iestādes vadītāja. 
Piedevām trīs citi – viena iestādes 
vadītāja un divi darbinieki – ir sa-
ņēmuši šo kompensāciju. Taču pa-
domājiet ar galvu!”

Pārmet nevēlēšanos 
runāt ar cilvēkiem
Domes sēdē deputāti uzklausīja arī 
L. Veinbergas viedokli. Viņa atzina: 
“Iepriekšējais novada pašvaldības 
priekšsēdētājs Vents Armands 
Krau klis mani aicināja uz sarunu. 
Tā bija ilga, jo runājām par skolas 
attīstības jautājumiem. Mēs nopiet-
ni spriedām par šo lietu. Abi nonā-
cām pie secinājuma, ka skolai ir 
vajadzīga paaudžu maiņa. Proti, 
skolā ir nepieciešams cilvēks, kas 
varētu strādāt skolas digitalizācijas 
un tehnoloģiju jomā vēl augstākā 
pakāpē. Es tam piekritu, bet man 
bija šis pārdomu periods – no feb-
ruāra līdz aprīlim. Patiešām šis im-
pulss nāca no novada priekšsēdētā-
ja puses, tāpēc arī savā iesniegumā 
skaidri un saprotami ir noformu-
lēts šis termiņš – vienošanās. Sa-
protu, ka šī kļūda, tā es to nosaucu, 
ir sākusies tajā brīdī, kad domes lē-
muma preambulā ir notikušas iz-
maiņas. Šī preambula ir interpretē-
ta citādāk. Līdz ar to, ka notikusi šī 
interpretācija, ir zudusi iesnieguma 
jēga. Pašlaik mēs savstarpēji mētā-
jam šīs bumbiņas – ir vienošanās 
vai es esmu rakstījusi atlūgumu. 
Uzsveru – rakstīju iesniegumu uz 
abpusējas vienošanās pamata. Ja ir 
abpusēja vienošanās, tad tiešām 
nesaprotu, kāpēc šis lēmums netika 
sagatavots jau uz maija sēdi. Tas 
nebija mans pienākums šo jautāju-
mu virzīt tālāk. Taču tiešām biju 
pārsteigta, ka uz 25. maija sēdi ne-
tiku uzaicināta. Saprotu, ja reiz es-
mu rakstījusi vienošanos, tad iz-
pilddirektors tālāk novīzēja manu 
iesniegumu. Gaidīju, ka mani jau-
nā vadība uzaicinās uz vienošanos. 
To nesagaidīju, bet saņēmu domes 
lēmumu, kas mani patiešām pār-
steidza. Tur bija pilnīgas izmaiņas 
un viss ne tā, kā biju rakstījusi. 
Rakstīju pašvaldībai otru iesniegu-
mu. Atbilde, kuru saņēmu uz otru 
iesniegumu, bija nevis uz manu ie-
sniegumu, bet gan domes lēmuma 
attaisnošana ar virkni piesauktiem 
Darba likuma punktiem, bet bija 
aizmirsts pašu pieņemtais novada 
pašvaldības Darba koplīgums. Jūs 
visi deputāti esam pieņēmuši šo 
Darba koplīgumu šī gada janvārī, 
bet maijā jūs to nepildāt. Te esmu 
kā vijolnieks, kas saprot, ka neiet 

nekas kopā, kas attiecas uz manu 
iesniegumu un domes atbildi. Do-
māju, ka mans advokāts atradīs vēl 
daudz lielākas nesakritības. Es sa-
protu, ka ir notikusi kļūda un tās 
pamatā ir komunikācijas trūkums. 
Ja es būtu uzaicināta uz maija sēdi, 
būtu sniegusi skaidrojumus un tad, 
iespējams, nebūtu radusies šī situā-
cija. Novada pašvaldības priekšsē-
dētāja zvanīja un piedāvāja iespēju 
turpināt darbu, bet jūs paši manu 
pozitīvo atbildi esat nocirtuši. At-
bilde, kuru es saņēmu 5. jūnijā, ir 
uz divām lapaspusēm. Te ir raks-
tīts: “Iesniedzēja var lūgt Valkas 
novada pašvaldības domei atcelt 
domes 25. maija lēmumu par darba 
tiesisko attiecību izbeigšanu. Pozi-
tīva lēmuma pieņemšanas gadīju-
mā var turpināt darba tiesiskās at-
tiecības ar Valkas novada pašvaldī-
bu.” Tātad man vēl būtu pazemīgi 
jālūdz un jāgaida, vai pašvaldība 
sniegs pozitīvu atbildi. Vai jūs ņir-
gājaties par mani vai vienkārši ar 
mani spēlējaties? Jūs esat deputāti, 
un jums ir dots mandāts lemt par 
dažādām nozīmīgām novada dar-
bībām. Mans jautājums ir vien-
kāršs, tur nav nekā sarežģīta. Taču, 
ja ir šāda attieksme, tas pierāda, ka 
ar cilvēkiem jūs negrasāties runāt. 
Taču mēs esam jums uzticējušies. 
Ne jau man tā nauda interesē, bet 
tas princips, ka Darba koplīgums 
netiek ievērots, arī Darba likums 
netiek ievērots, kā arī pašos pama-
tos ļoti mērķtiecīgi mans iesnie-
gums ir pārveidots. Nav godīgi.”  

  —  Inga Karpova

Projektu līdzfinansē “Mediju 
atbalsta fonds” no Latvijas valsts 

budžeta līdzekļiem. Par saturu 
atbild “Ziemeļlatvija”.

Dabas aizsardzības pārvalde 
vēsta, ka pēdējā mēneša laikā 
būtiski pieaugusi cilvēku inte-
rese par Dabas aizsardzības 
pārvaldes (pārvalde) interneta 
vietni www.invazivs.lv, kurā ir 
apkopota informācija par 
Latvijā sastopamajām bīstama-
jām invazīvajām augu un dzīv-
nieku sugām un to ierobežoša-
nu, kā arī ir iespēja par invazī-
vajām sugām, kuras novērotas 
mums apkārt, ziņot eksper-
tiem. 

 
“Mūsdienīga dabas aizsardzība 
balstās zinātnē un sadarbībā – ik-
viena praktiskā iesaistē. Paldies 
cilvēkiem par aktivitāti, gan inte-
resējoties par invazīvajām sugām, 
gan dodot savu artavu to ierobe-
žošanā un ziņojot par atrašanās 
vietām,” saka pārvaldes ģenerāl-
direktora pienākumu izpildītājs 
Andris Širovs.

Pēdējā mēneša laikā, kamēr 
norisinājās pārvaldes projekta 
“LatViaNature” kampaņa “Ķeram 
svešos Latvijas dabā!“, sešas reizes 
palielinājies no iedzīvotājiem sa-
ņemto ziņojumu skaits par dabā 
novērotajām invazīvajām sugām. 
Ja pērn mēnesī invazīvo sugu pār-
valdnieka vietnē www.invazivs.lv 
vidēji tika saņemti 79 ziņojumi, 
tad aizvadītā mēneša laikā – 463 
ziņojumi. No invazīvajiem au-
giem visvairāk cilvēki ziņojuši par 
Kanādas zeltslotiņas, ošlapu kļa-
vas un Sosnovska latvāņa izplatī-
šanās vietām, no invazīvajiem 
dzīvniekiem – par Spānijas kail-
gliemezi, Amerikas ūdeli un je-
notsuni.

Anda Zakenfelde, Dabas aiz-
sardzības pārvaldes “LIFE-IP Lat-
ViaNature” Komunikācijas vadī-
tāja,  informē, ka arī kopumā šo-
gad iedzīvotāju aktivitāte, ziņojot 
par invazīvajām sugām, ir palieli-
nājusies. 2023. gadā saņemti jau 
2130 ziņojumi, kas vairāk nekā 
divas reizes pārsniedz pērn visa 
gada laikā kopumā saņemto ziņo-

aktīvi informē un interesējas 
par invazīvajiem augiem  
un dzīvniekiem

jumu skaitu.
Savukārt par to, ka pieaugusi 

iedzīvotāju interese uzzināt vai-
rāk par Latvijas dabai bīstamajām 
sugām, liecina vietnes www.inva-
zivs.lv  apmeklējumu skaita pie-
augums, kas pārsniedz 4,5 tūksto-
šus. Tas ir 45 reizes vairāk nekā 
vidēji vienā mēnesī aizvadītajā 
gadā un liecina, ka cilvēki meklē 
nepieciešamo informāciju par au-
giem un dzīvniekiem, kurus sa-
stop dabā vai kas rada apdraudē-
jumu viņu dārzam.

“Kā ziņots, laika periodā no 19. 
maija līdz 19. jūnijam pārvaldes 
projekts “LatViaNature” īstenoja 
kampaņu “Ķeram svešos Latvijas 
dabā!”. Kampaņas mērķis bija vei-
cināt cilvēku izpratni par bīsta-
majām invazīvajām sugām, to ra-
dītajiem draudiem Latvijas dabai 
un informēt par nepieciešamību 
ziņot par šo sugu novērojumiem 
dabā vietnē www.invazivs.lv.

Kampaņas laikā uzmanība tika 
pievērsta ne tikai latvānim, Spā-
nijas kailgliemezim vai lupīnai, 
par ko lielākoties sabiedrība ir la-
bi informēta un atpazīst tās kā 

invazīvas sugas, bet vienlaikus 
parādīt, ka virkne augu, par kuru 
apdraudējumu mūsu dabai neaiz-
domājamies, arī ir invazīvas su-
gas: Kanādas zeltslotiņa, puķu 
sprigane, krokainā roze, vārpainā 
korinte un ošlapu kļava. Tām vi-
sām ir zinātniski pierādīta negatī-
va ietekme uz dabas daudzveidī-
bu,” vēsta A. Zakenfelde.

Pārvaldes projekts “LIFE-IP 
LatViaNature” aicina cilvēkus arī 
turpmāk iepazīties ar informāciju 
par invazīvajām sugām un to ie-
robežošanu, kā arī ziņot par šo 
sugu novērojumiem dabā – tas 
ļauj agrīni atklāt un apzināt inva-
zīvo sugu izplatību un plānot ie-
robežošanas pasākumus.

Iesniegt ziņojumus var pārval-
des interneta vietnē www.invazivs.
lv, aizpildot īsu anketu, pievieno-
jot invazīvās sugas fotogrāfiju un 
atzīmējot kartē atradnes vietu. 
Katru iesniegto ziņojumu pārbau-
da zinātnieki un dabas eksperti, 
kuri ikdienā strādā pārvaldē, Dau-
gavpils Universitātē un Latvijas 
Hidroekoloģijas institūtā. 

— Ingūna Johansone

spānijas kailgliemezis.                                                                                                            Foto: ntZ.LV

“Vilki ir meža sanitāri – iznīcina 
vājāko, bet ko lāči dara labu 
Latvijas dabai?” telefona sarunā 
neizpratnē jautā kāda seniore 
no Valkas, kurai lauku īpašumā 
Valkas pagasta Pedelē lācis 
izpostījis četrus bišu stropus.

Ķepaiņa posta darbi atklāti 26. jū-
nijā. Lauku māju saimnieki ikdie-
nā savā īpašumā nedzīvo, tāpēc 

pašu ķepaini nav sastapuši, vien 
konstatējuši viņa nodarījumu. Se-
niore aicina cilvēkus būt uzmanī-
giem, īpaši laikā, kad mežos parā-
dīsies ogas un sēnes. Sieviete par 
notikušo informējusi arī Valsts 
policiju, bet “krimināllietu jau lā-
cim neviens neierosinās”.

Lauku īpašums, kuru apciemo-
jis medus mīlis, atrodas vien čet-
rus kilometrus no Igaunijas robe-

žas. Seniore pieļauj, ka lācis Latvi-
jas teritoriju apciemojis no kai-
miņvalsts.

“Ziemeļlatvija” vairākkārt uz-
klausījusi aculiecinieku stāstīju-
mus par satikšanos ar šiem meža 
zvēriem. Šopavasar lācis manīts 
uz ceļa Valka–Smiltene, pērn tas 
apciemoja vairākas lauku sētas 
Vij ciema pusē.  

 —  Inga Karpova

Valkas pagastā lācis izposta  
vairākus bišu stropus
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Pidžamās un naktskreklos – Smiltenē plaši 
apmeklēts “Mēnessērdzīgo pārgājiens”
Neparasts pārgājiens sestdien, 
1. jūlijā, aizvadīts Smiltenē. 
Smiltenes Tūrisma informācijas 
centra aicinājumam – “Ja arī tu 
pilnmēness naktīs nevari aiz-
migt un tā vien šķiet, ka Mēness 
aicina doties naksnīgā pastaigā 
pa mežu vai tikai līdz ledusska-
pim, – pievienojies mēnessērdzī-
go pārgājienam” – atsaukušies 
vairāk nekā simts dalībnieku, 
kuri cītīgi bija ievērojuši dresko-
du un lielākā daļa uz pasākumu 
bija ieradušies ērtos naktstēr-
pos – pidžamās, naktskreklos, 
halātos un istabas čībās.

Pulcēšanās pārgājienam notika 
Tepera ezera promenādē pulksten 
23, un tālākais ceļš veda turp, kur 
ceļu apspīdēja mēnessgaisma. 
“Šādu pasākumu naktī rīkoju pir-
mo reizi, iepriekš visi pārgājieni 
norisinājās dienas laikā. Ideja ra-
dās uzreiz pēc pavasarī organizētā 
pārgājiena ģimenēm “Zvēru mo-
dināšana”, pustumsā sēžot pie 
ugunskura un runājot par siltām, 
gaišām vasaras naktīm, kurās tā 
vien gribas palikt ārā vēl nedaudz 
ilgāk. Sākumā šķita, ka būs ļoti la-
bi, ja pieteiksies vismaz 30 dalīb-
nieki, 50 jau būtu daudz. Kā pub-
licēju afišu un atvēru reģistrāciju, 
tā jau pirmajā dienā pieteicās vai-
rāk nekā 30 cilvēku un sapratu, ka 
pasākums izvērtīsies apjomīgāks 
nekā sākotnēji plānots,” atklāj 
Smiltenes Tūrisma informācijas 
centra tūrisma darba organizato-

“Mēnessērdzīgo pārgājiens” smiltenē izvērtās par neparastu, aizraujošu piedzīvojumu plašam pulkam iedzīvotāju, kuri tā vietā, lai gulētu gultās, devās 
iepazīt naksnīgo smilteni.                                                                                                                                                                                                            Foto: Rūta BRaKoVsKa

re Rūta Brakovska. 
Viņa pieļauj, ka patīkamie laik-

apstākļi noteikti bijis labvēlīgs fak-
tors tam, ka pārgājiens tik apmek-
lēts. “Lai veiksmīgāk uzrīkotu šā-
dus pārgājienus, kuros ir dažādas 
aktivitātes un pārsteigumi, nepie-
ciešami palīgi, tādās reizēs talkā 
nāk mana ģimene. Ideja par atvēr-
to pārgājienu rīkošanu sākotnēji 
radās ar domu parādīt vietējiem 
iedzīvotājiem, cik skaisti ir mūsu 
pašu pilsētā un apkārtnē, cik 
daudz iespēju aktīvi atpūsties ir 
tepat uz vietas, nav jābrauc tikai 

uz populārākajām pārgājienu ta-
kām, lai izbaudītu Latvijas dabas 
burvību. Ar laiku arvien vairāk 
pieteicās dalībnieki, kuri dzīvo ār-
pus Smiltenes novada, arī šoreiz 
uz “Mēnessērdzīgo pārgājienu” bi-
ja atbraukuši dalībnieki no 
Alūksnes, Valmieras, Cēsīm, Rī-
gas un citām pilsētām,” norāda R. 
Brakovska, kuru priecē arī tas, ka 
gandrīz visi apmeklētāji ievēroja 
dreskodu – atnāca naktstērpos. 

“Tiem, kas vakarā pastaigājās 
pa Tepera promenādi, pārsteigums 
bija liels – nāk pretī bars cilvēku 

naktstērpos, ruļļiem matos un čī-
bām kājās. Strādājot Smiltenes Tū-
risma informācijas centrā, esmu 
iesākusi rīkot pārgājienus ar pie-
vienoto vērtību – katrā pārgājienā 
ir kāda “odziņa”, papildu aktivitā-
tes, izzinošā daļa vai pārsteigums. 
Šajā reizē pārgājiena beigu daļā 
Tepera ezera otrā pusē dalībniekus 
mežā sagaidīja ledusskapis, pilns 
ar uzkodām, un iekārtota piknika 
vieta ar pufiem, plediem un gais-
miņām. Tiem, kuri vēlējās, piedā-
vāju iespēju atpakaļ pāri ezeram 
doties ar laivu,” viņa papildina.

Kā norāda Smiltenes Tūrisma 
informācijas centrā, interese aktī-
vās atpūtas cienītāju vidū par šā-
diem atvērtajiem bezmaksas pār-
gājieniem pieaug. “Katru reizi 
pārgājiena noslēgumā kāds jautā: 
“Kad būs nākamais pārgājiens? 
Noteikti iesim!” Tieši šī pozitīvā 
atgriezeniskā saite no dalībnie-
kiem ir tas, kas pierāda, ka šādi 
pasākumi, kur sanākt kopā un iz-
kustēties, ir ļoti vajadzīgi un dod 
motivāciju rīkot tos arī turpmāk,” 
tā R. Brakovska. 

— Ilze Fedotova

Aizvadītajā sestdienā, 1. jūlijā, 
Valkā, mājinieku komandas 
sporta treniņu laukumā pie 
Meliorācijas, notika suņu daudz-
cīņas sacensības, kurās piedalī-
jās 36 dalībnieki no Valkas, 
Barkavas, Balviem, Rīgas, Jūrma-
las un Tukuma.

Valkas komandas treneris Jānis 
Ķēbers ir gandarīts par komandas 
veikumu. Tas, pateicoties regulā-
ram un uzcītīgam darbam treni-
ņos, nes arī labus rezultātus un ie-
gūtas augstas vietas.

Profesionāļu jaunākajā grupā 
kopvērtējumā 1. vietu ieguva Pat-
rīcija Iļjina ar Kaukāza aitu suni 
Habibu, 2. vietā Daina Ruņģe ar 
vācu aitu suni Mailo, bet 3. vietā 
Amanda Alberga ar metisu Eiru.

Profesionāļu vecākajā grupā se-
niors Jānis Galzons, sacensībās 
startējot pirmo reizi, ar beļģu aitu 
suni Costu kopvērtējumā izcīnīja 
4. vietu. J. Ķēbers skaidro, ka pie-
trūcis pavisam nedaudz līdz 3. vie-
tai, bet apsveicams šo abu sportis-
tu tandēma sasniegums. 

Iesācēju grupā kopvērtējumā 1. 

Valcēniešiem – godalgoto vietu birums

startējot profesionāļu jaunākajā grupā, uzslavas pelnījuši četrkājaino sportistu un viņu īpašnieku tandēmi – amanda alberga ar metisu eiru (no labās), 
Patrīcija Iļjina ar Kaukāza aitu suni habibu un Daina Ruņģe ar vācu aitu suni Mailo.                                                                                        Foto: no PeRsonĪgĀ aRhĪVs

vietu izcīnīja Jānis Galzons (juni-
ors) ar beļģu aitu suni Andī, bet 2. 
vietā Edgars Sjademe ar vācu aitu 
suni Roju. Komandas dalībniece 
Rūta Celmiņa ar borderkolliju Bel-
lu 3. etapā ieguva 3. vietu.

Maza auguma suņu grupā Mi-
hails Tiniakovs ar metisu Džerri 
kopvērtējumā ierindojās augstajā 1. 
vietā. Savukārt Anita Kalniņa ar 
pundurpinčeru Dioru 1. etapā ie-
guva 1. vietu, bet 2. etapā – 3. vietu. 

Valkas komandā vēl startēja 
Nauris Konstants ar pitbulterjeru 
Taisonu, Inga Anže ar vācu aitu 
suni Dairu, Anete Kazaka ar vācu 
aitu suni Magnusu, Daina Ruņģe 
ar vācu mazo špicu Džūdu, Inese 

Maļceva ar korgiju Elfu un Anto-
nijs Maršala ar japāņu hinu Reksu. 
Šoreiz šiem tandēmiem godalgo-
tās vietas izpalika, bet visi pelnīju-
ši uzslavas. 

— Inga Karpova
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Neskatoties uz vērienīgām sakop-
šanas talkām un aicinājumiem 
nemēslot mežos un jebkur dabā, 
ir cilvēki, kuri savus atkritumus 
izgāž vai izmet, kur pagadās. SIA 
“ZAAO” sadarbībā ar AS “Latvijas 
valsts meži” jūnijā veica nelegāli 
izmesto atkritumu savākšanu  
15 vietās Austrumvidzemes un 
Rietumvidzemes reģionos. Inga 
KovalaSēne, sabiedrisko attiecī-
bu vadītāja, vēsta, ka visbiežāk 
tiek izmesti gan sadzīves, gan 
bīstamie atkritumi, tajā skaitā arī 
bez maksas nododamie atkritumi. 

 
AS “Latvijas valsts meži” (LVM), ap-
sekojot Rietumvidzemes un Aus-
trumvidzemes teritorijas, kurās at-
kritumu apsaimniekošanas pakal-
pojumu veic SIA “ZAAO”, pavasarī 
apzināja 15 vietas, kurās nelegāli at-
kritumi izmesti vienkopus, ar kopē-
jo prognozēto atkritumu apjomu 
355 m3. 

Veicot atkritumu savākšanu, ir re-
dzams, ka sabiedrībā kopumā trūkst 
izpratnes par atkritumu nelegālu iz-
mešanu, kā arī atkritumu apsaim-
niekotāju sniegtajiem pakalpoju-
miem. Kopējā sadarbībā noteikti ir 
iespējams šo problēmu risināt. SIA 
“ZAAO” valdes priekšsēdētājs Gints 
Kukainis uzsver: “No 2022. gada esam 
izveidojuši publisko lietotni “LAIPA 
plus”, kurā ikvienam ir iespējams re-
dzēt noslēgto sadzīves atkritumu ap-
saimniekošanas līgumu daudzumu 
mūsu reģionā, bet jau no 2015. gada 
mūsu izveidoto sistēmu “LAIPA” iz-
manto pašvaldības policijas, veicot lī-
gumu kontroli, tādējādi samazinot to 
atkritumu daudzumu, kas tiek izmes-
ti nelegāli. Savulaik LVM iniciatīva, 
uzstādot plakātus “Nemēslo! Mēs šeit 
dzīvojam!”, un piemēsloto vietu sa-
vākšanas organizēšana noteikti ir 
veiksmīgi soļi, lai samazinātu piemēs-
loto vietu attīstību. Lai veicinātu ko-
pējo sabiedrības izpratni par nelegāli 
izmesto atkritumu kaitīgumu, SIA 
“ZAAO” sadarbībā ar savām pašval-
dībām veic klientu informēšanu, pie-
dāvājot arī izglītojošas programmas. 
Raugoties uz atkritumu sastāvu me-
žos, saprotam, ka visiem kopā daudz 
vēl ir darāms – arī iedzīvotajiem, ku-
rus aicinām sākt aktīvāk šķirot un iz-
mantot SIA “ZAAO” infrastruktūru, 
lai no atkritumiem atbrīvotos legāli.”

Veicot atkritumu savākšanu visās 
vietās, ir secināts, ka tiek izmesti gan 
sadzīves atkritumi, gan būvniecības, 
azbesta (šīferis), gan arī šķirotie at-
kritumi, kurus ikdienā SIA “ZAAO” 
EKO laukumos var nodot bez mak-
sas, kā, piemēram, elektroiekārtas 
un riepas. 

“SIA “ZAAO” atgādina, ka atkri-
tumu izmešana dabā vai to nodošana 
kādam, kuram nav atbilstošas atļau-
jas atkritumu savākšanai un pārva-
dāšanai, ir sodāma rīcība. Atkritu-
miem nonākot vidē un sadaloties, to 
sastāvā esošās kaitīgās vielas nonāk 
augsnē un gruntsūdeņos, kā arī pa-
lielinās siltumnīcefekta gāzu emisijas 
no pūstošajiem atkritumiem. Tas ir 
viens no iemesliem, kas rada klimata 

pārmaiņas. Nelegāli izmesti atkritu-
mi ir viens no biežākajiem cēloņiem 
mežu ugunsgrēkos. Šie faktori kopā 
ir ne tikai bīstami meža dzīvniekiem 
un dabai, bet arī nopietns kaitējums 
apkārtējai videi un cilvēku veselībai,” 
uzsver Inga Kovala-Sēne.

“Ziemeļlatvija” sazinājās ar Valkas 
un Smiltenes pašvaldības policiju, lai 
noskaidrotu, kā likuma sargiem so-
kas ar mēslotāju atklāšanu un sodī-
šanu. Valkas pašvaldības policijas 
priekšniece Diāna Jūga laikrakstu in-
formēja, ka “Valkas novada pašvaldī-
bas policijā laika posmā no 2022. 
gada 1. janvāra līdz šim brīdim ir sa-
ņemti septiņi ziņojumi par atkritu-
mu izgāztuvēm. Saņemot minēto in-
formāciju, tā tiek pārbaudīta, izvēr-
tēta un tiek pieņemts lēmums par 
administratīvā pārkāpuma procesa 
uzsākšanu vai brīdinājuma izteikša-
nu nekustamā īpašuma īpašniekam. 
Viena persona sodīta par atkritumu 
izvietošanu tam neparedzētā vietā, 
divos administratīvā pārkāpuma 
procesos šobrīd tiek veiktas proce-
suālās darbības.

Savukārt Smiltenes pašvaldības 
policijas priekšniece Egija Cekula ie-
lūkojās 2022. gada statistikā un in-
formē, ka pērn Smiltenes novadā par 
atkritumu apsaimniekošanas pārkā-
pumiem uzsāktas 11 administratīvo 
pārkāpumu lietvedības. Kopumā ga-
da laikā pārbaudīti 23 atkritumu ap-
saimniekošanas pārkāpumi – par 
desmit gadījumiem iedzīvotāji vēstī-
juši telefoniski, sešos gadījumos sa-
ņemti rakstiski iesniegumi, bet septi-
ņus gadījumus policisti konstatējuši 
patrulējot. Divi no 23 signāliem ne-
apstiprinājās, bet četros gadījumos 
cilvēkiem izteikts mutvārdu brīdinā-
jums. E. Cekule uzsver, ka mutvārdu 

aizrādījums nav nekāda pakratīšana 
ar pirkstu, bet gan sods, kuru izvēlas, 
ja pārkāpējs atzīst nodarījumu, sa-
darbojas un pats arī novērš kaitēju-
mu, piemēram, aizvāc atkritumus. 
Tieši par vides piesārņošanu Smilte-
nes novadā bijuši desmit signāli, no 
tiem tikai divi neapstiprinājās, bet 
četros gadījumos izdevies noskaidrot 
vainīgās personas, astoņos gadīju-
mos pārkāpums bijis atkritumu de-
dzināšana. “Ļoti labi, ka cilvēki poli-
cijai ziņo par nelikumīgu atkritumu 
izmešanu vai to dedzināšanu. Ne 
vienmēr izdodas atrast vainīgo, bet 
nelegālās izgāztuves tiek pārmeklētas 
un nereti ir atrodami pierādījumi. 
Mēs sadarbojamies ar “Latvijas valsts 
mežiem”, un viņi arī ziņo, ja izdodas 
atrast kādas norādes par pārkāpēju. 
Ir gadījumi, kad it kā vainīgais ir zi-
nāms vai ir nojausma, kurš ir atkritu-
mu izgāzējs, bet nav pierādījumu. 
Tad veicam izskaidrošanas darbu. Ir 
tādas vietas, kur vēsturiski kādas mā-
jas iedzīvotāji ved un izmet atkritu-
mus. Vienu šādu ilgstošo izgāztuvi 
sadarbībā ar “Latvijas valsts mežiem” 
izdevās likvidēt. Vienas mājas iedzī-
votāji tur regulāri izgāza atkritumus 
un neizprot, ka tas ir slikti. Cenša-
mies audzināt,” situāciju raksturo 
policijas priekšniece. Viņa uzsver, ka 
nereti cilvēki arī neapzinās, ka pār-
kāpums ir izmest savus atkritumus 
svešā atkritumu tvertnē. Katram par 
savu atkritumu izvešanu jāmaksā pa-
šam un nevar iet un kādas daudzdzī-
vokļu mājas urnā mest atkritumus. 
Izņēmums ir šķirotie atkritumi. Tā-
pat pārkāpums ir atkritumu dedzi-
nāšana. Sodu var piemērot, piemē-
ram, par mēbeļu, plastmasas pudeļu 
vai lupatu dedzināšanu. 

  — Ingūna Johansone

trūkst izpratnes par atkritumu 
nelegālas izmešanas kaitējumu

SIA “ZAAO” ATGāDINA:

•  sIa “Zaao” darbības reģionā šobrīd 19 eKo laukumos var nodot dažāda 
veida šķirotus atkritumus gan bez maksas, gan pēc noteikta cenrāža. 
eKo laukumu adreses, nododamo atkritumi veidi pieejami tīmekļa vietnē 
www.zaao.lv sadaļā “eKo laukumi”, zaao.lv/eko-laukumi/ 

•  lai pieteiktu liela izmēra, būvniecības, azbesta atkritumu savākšanu no 
adreses, vēlams sūtīt pieteikumu uz e-pasta adresi zaao@zaao.lv, aizpil-
dīt pieteikumu klientu portālā https://klientiem.zaao.lv/login vai zvanīt 
uz tālruņa numuru 64281250, 26515556 (taustiņš 3). Informācija par 
pakalpojumu un provizoriskajām izmaksām pieejamas www.zaao.lv, 
https://zaao.lv/nestandarta-atkritumi/. 

16. jūnijā Stāmerienā Zemessar-
dzes 25. kaujas atbalsta batal-
jonā notika mediju diena, kurā 
piedalījās plašsaziņas līdzekļu 
pārstāvji, Zemessardzes 
2. Vidzemes brigādes štāba 
priekšnieks pulkvežleitnants 
Roberts Innus un 25. kaujas 
atbalsta bataljona komandieris 
pulkvežleitnants Raivo Jaunsla-
vietis.

Šeit, sākot ar 2024. gada janvāri, 
tiks īstenots valsts aizsardzības die-
nests, sniedzot iespēju jauniešiem 
no Vidzemes un Latgales reģio-
niem dienēt pēc iespējas tuvāk mā-
jām.

Vidzemes brigādes štāba priekš-
nieks pulkvežleitnants Roberts In-
nus skaidroja, ka ar dienesta vietas 
izvēli pilsoņi tiek stimulēti iesaistī-
ties valsts aizsardzības dienestā un 
tā laikā atrasties netālu no dzīves-
vietas.

“Šeit jauniešiem būs iespēja šo 
11 mēnešu garajā posmā apgūt 
valsts aizsardzības zinības kopā ar 
profesionāliem karavīriem. Varēs 
apgūt iemaņas darboties ar iero-
čiem, ar kuriem ikdienā strādā pro-
fesionāli karavīri. Mēs varam būt 
lepni, ka Vidzemē mēs esam vieni 
no pirmajiem, kam dots šis uzde-
vums. Zemessardzes 25. kaujas at-
balsta bataljons ir brigādes labākā 
vienība, un tie ir profesionāli kara-
vīri, kuri daudz ko var iemācīt 
jaunpienācējiem. Tāpēc man ir pil-
nīga pārliecība, ka dienests šeit būs 
ļoti kvalitatīvs. Pirmie trīs mēneši 
būs jāpavada Alūksnes militārajā 
bāzē, bet pēc tam lielāko daļu no 
dienesta viņi pavadīs Stāmerienas 
bāzē. Apmācības, kuras mēs plāno-
jam, notiks secīgi pa blokiem. Pir-
mā būs pamatapmācība, bet pašās 
beigās tiks apgūtas dažādas specia-
litātes. Varēs apgūt prettanku spēju, 
izlūkošanas spēju un darboties ar 
pašgājēju haubicēm, līdzīgi tām, 
kas šobrīd darbojas Ukrainā, kā arī 
pretgaisa aizsardzības spējas. Šo-
brīd aicinu visus pieteikties brīv-
prātīgi, it sevišķi vidzemniekus no 
tuvākajiem novadiem, jo tā ir ie-
spēja dienēt tuvu mājām un galve-
nais – ļoti labā vienībā,” teica R. 
Innus.

Bataljona komandieris pulkvež-
leitnants Raivo Jaunslavietis intere-
sentiem izrādīja telpas, kuras jau 
sagatavotas, gaidot jauno iesauku-
mu, kā arī pastāstīja par iespējām, 
kādas būs iesauktajiem jauniešiem.

“Mūsu pamatuzdevums ir stipri-
nāt Nacionālo bruņoto spēku re-
aģēšanas spējas un efektīvi veikt 
uzdevumu izpildi tieši Vidzemes 
reģionā. To mēs esam gatavi iemā-
cīt arī valsts aizsardzības dienestu 
pildošajiem karavīriem, kuriem 
būs jāiziet viss apmācības cikls, sā-
kot ar iekļaušanos kolektīvā un da-
žādu spēju apguvi, bet, tuvojoties 
dienesta beigām, viņi tiks integrēti 
kolektīvajā apmācībā, kur turpinās 
dienestu kā kolektīvās apmācības 
karavīri un jau piedalīsies bataljona 
brigādes līmeņa militārajās mācī-

Stāmeriena gatava 
uzņemt karavīrus

“Šeit jauniešiem būs iespēja šo 11 
mēnešu garajā posmā apgūt 
valsts aizsardzības zinības kopā 
ar profesionāliem karavīriem,” 
Roberts Innus, Vidzemes brigā-
des štāba priekšnieks pulkvež-
leitnants.         Foto: gatIs BogDanoVs

bās kā “Namejs”, kur tiks trenēta 
savstarpējā sadarbība un pārbau-
dītas dienesta laikā apgūtās pras-
mes. Domāju, ka, atrodoties kopā 
ar profesionālajiem karavīriem, 
valsts aizsardzības dienestu pildo-
šajiem karavīriem būs labs pamu-
dinājums līdzināties tiem un pat 
turpināt dienestu arī vēlāk,” teica 
R. Jaunslavietis.

Apmācība noritēs plecu pie ple-
ca ar profesionālā dienesta karavī-
riem. Tā jauniešiem ir iespēja būt 
daļai no komandas, kopā ar profe-
sionāliem kolēģiem apgūt militā-
rās iemaņas savas valsts aizsardzī-
bā. Līdzīgi kā pirmajā iesaukumā, 
arī šoreiz Latvijas pilsoņi sākotnēji 
tiek aicināti pieteikties vienotajā 
rekrutēšanas platformā “Klustika-
ravirs.lv”. Lai nokļūtu tieši Zemes-
sardzes 25. kaujas atbalsta bataljo-
nā un dienētu pēc iespējas tuvāk 
mājām, tas jānorāda iesaukšanas 
anketā līdz 15. jūlijam. Ja iesau-
kums netiks nokomplektēts no 
brīvprātīgajiem, tad trūkstošo ie-
saukuma daļu militārajā dienestā 
iesauks, izmantojot atlasi pēc ne-
jaušības principa. Pilsoņiem, kuri 
būs pieteikušies brīvprātīgi, tiks 
piedāvāts izvēlēties valsts aizsar-
dzības militārā dienesta izpildes 
veidu un saņemt ikmēneša kom-
pensāciju 600 eiro, kā arī vienrei-
zēju kompensāciju 1100 eiro pēc 
dienesta pabeigšanas. Tie, kuri tiks 
iesaukti, saņems kompensāciju 300 
eiro un vienreizēju kompensāciju 
1100 eiro pēc dienesta pabeigša-
nas.

Paredzēts, ka Stāmerienā ieradī-
sies 30 valsts aizsardzības dienestu 
pildošie karavīri, taču vietējie ie-
dzīvotāji, visticamāk, šo papildinā-
jumu neizjutīs. Pulkvežleitnants R. 
Innus teica, ka vietējie ar armijas 
klātbūtni sen jau ir apraduši un 
pēc būtības nav atšķirības starp ci-
vilu un militāru personu, ja neskai-
ta formas tērpu. Ir sagatavotas dzī-
vojamās, mācību un atpūtas telpas, 
kā arī ēdamzāle, taču vēl nav pie-
ņemts lēmums par karavīru ēdinā-
šanu. Vai tas būs ārpakalpojums, 
sava virtuve vai arī piegāde no tu-
vākās bāzes, rādīs laiks.  

—  Gatis Bogdanovs
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Bibliotēkai Smiltenes pilsētā 
šogad aprit 100 gadi. Tās vēstu-
re aizsākusies 1923. gadā, kad 
dibināta Izglītības kooperatīva 
“Kultūras Balss” Smiltenes 
nodaļas bibliotēka, kuru  
1924. gada 1. maijā Smiltenes 
pilsētas valde pārņem savā 
pārziņā.

Šobrīd Latvijā darbojas 1442 bib-
liotēkas. Bibliotēku tīkls ir būtiski 
svarīgs sabiedrības kultūras un iz-
glītības procesos. Pētījumā “Valsts 
kultūrpolitikas pamatnostādņu 
“Radošā Latvija” (2014–2020) īs-
tenošanas gala novērtējums” 
(2021) teikts,  ka ir nostiprināju-
sies bibliotēku kā mūžizglītības 
centru un publisko bibliotekāru 
kā digitālo aģentu darbības loma. 
Bibliotēka joprojām ir svarīga kā 
fiziska vieta. Pagājušā gada statis-
tikas dati rāda, ka pēc pandēmijas 
bibliotēkās atgriežas lietotāji un 
pieaug fizisko apmeklējumu skaits. 
Kādam bibliotēka nozīmē grāma-
tas, citam iespēju satikties, pieda-
līties, līdzdarboties, parotaļāties 
vai vietu, kur pildīt mājasdarbus. 
Taču jebkurā gadījumā liela loma 
ir videi. Svarīgi, lai tā ir viegli uz-
tverama, ērti lietojama mūsdienī-
ga telpa, kas rada drošības sajūtu, 
kas veicina kopienas saskarsmi, 
kas ir kā patvērums no steigas.

Gadu gaitā Smiltenes pilsētas 
bibliotēka ir kļuvusi par Smiltenes 
novada bibliotēku ar apakšstruk-
tūrām pagastos un piedāvā pakal-
pojumus kopumā 19 vietās nova-
dā. Pārmaiņu lielumu tā īsti izjūt 
tikai salīdzinot. 1925. gadā Latvijā 
bez lielajām pilsētām bibliotēkas 
ir vēl 10 pilsētās, tai skaitā arī 
Smiltenē. 1931. gadā bibliotēkas 
grāmatu fonds bija 3000 vienības 
un tā bija atvērta vienu stundu 
darbdienu vakaros un svētdienās 
divas stundas rīta pusē. Turpretī 
šobrīd krājumu veido 19758 da-
žādi informācijas nesēji (žurnāli, 
galda spēles, audiovizuālie mate-
riāli – CD, DVD, nošizdevumi), 
tai skaitā 16802 grāmatas, un bib-
liotēka atvērta astoņas stundas 
darbdienās un ziemas periodā se-
šas stundas sestdienās. Kā atrast 
īsto grāmatu starp tūkstošiem? 
Šim nolūkam kalpoja kartiņu ka-
talogs un bibliotekārs, kurš pārzi-
nāja visu krājumu kā reizrēķinu. 
Mūsdienās ar tehnoloģiju palīdzī-
bu ir iespēja gan sameklēt, gan 
rezervēt grāmatu, gan sniegt pa-
kalpojumus attālināti. Taču tik un 
tā gan bibliotekāriem, gan lasītā-
jiem joprojām svarīgas vērtības ir 
cilvēcība, saskarsme mierīgā, ne-
komerciālā un kulturālā vidē, acu 
kontakts, klātesamība, sirsnība. 
Tā tas ir bijis pirms 100 gadiem, 
tā tas ir arī šodien.

Interesanti
Smiltenes pilsētas darbaļaužu de-
putātu padomes izpildu komiteja 
23.10.1974. pieņem lēmumu “Par 
Smiltenes pilsētas bibliotēkas 
darbu”, kurā uzdod: “Pilsētas bib-
liotēkas vadītājai b. Krūmiņai rast 
iespēju iekārtot stendu nepiecie-
šamās literatūras izvietošanai de-
putātiem, civilai aizsardzībai.”

No ziņojuma Smiltenes izpildu 
komitejas sēdē par Smiltenes pil-
sētas bibliotēkas darbu 1970. ga-
dā “Saimnieciska rakstura jautā-
jumi pagaidām nokārtojušies... 
Vēl neatrisināts jautājums mūsu 
bibliotēkai ir tas, ka mums nav 
nekādas “tehnikas”, ne atskaņotā-
ja, magnetofona, kas ir tik nepie-
ciešami bibliotēkas darbā, jo 
mūsdienu modernajos apstākļos 
darbs bez skaņu tehnikas nav ie-
domājams.”

1925. gada 1. maija izdevumā 
“Kultūras Vēstnesis” Apsesdēls 
raksta: “..bibliotēkām jāgādā jo 
iespējams drīzāki patstāvīgi, sa-
gatavoti darbinieki, kuru biblio-
tēka – darba lauks. Darbinieki, 
nevien arodnieki, bet plaši dziļi 
kultūras cilvēki, kas mācētu grā-
matai atrast lasītāju, lasītāju saga-
tavot grāmatai. – Tas jādara, ja 
gribam būt kultūrā stipri.”

Bibliotēkas vadītāji
Darbs bibliotēkā ir komandas 
darbs, kur liela nozīme ir vadītā-
jam. Novadpētniecības materiāli 
liecina, ka bibliotēkas pirmais va-
dītājs bija Artūrs Vildiņš. Viņš, 
atsaucoties uz fonda “Kultūras 
balss” aicinājumu, ieradās Smilte-
nē un uzsāka aktīvu grāmatas po-
pularizēšanas darbu iedzīvotāju 
vidū un bibliotēkā nostrādāja līdz 
sava mūža galam 1956. gadā. Zi-
nāms, ka līdz 1969. gadam, kad 
par bibliotēkas vadītāju sāka strā-
dāt Zaiga Krūmiņa, bibliotēkas 
darbu vadīja Erna Frīdermane, 
Erna Zariņa (Brūviņa), Helga 
Freidenfelde (Zaļkalne), Zita Mo-
rozova (Zeimele) un Gita Miķel-
sone. Z. Krūmiņa šajā amatā no-
strādāja 47 gadus, stabili un rado-
ši cauri dažādām valsts iekārtām 
vadīja bibliotēku līdz 2016. ga-
dam. No tā laika par Smiltenes 
novada bibliotēkas vadītāju sāka 
strādāt Inta Mežule. Savukārt 
Bērnu bibliotēku kopš tās dibinā-
šana brīža 1953. gadā līdz 1975. 
gadam vadīja Ženija Zariņa. Pēc 
tam – Ilze Nātre, līdz pat Bērnu 
bibliotēkas kā bērnu literatūras 
nodaļas pievienošanai pilsētas 
bibliotēkai 1991. gadā.

Bibliotēkas mājvietas
Kad pilsētas valde bibliotēku pār-
ņēma savā pārziņā, tai tika pie-
šķirtas telpas G. ādolfa laukumā 

Smiltenes novada  
bibliotēkai – 100 gadi

bijušajā Naužēnu dzīvojamā mājā 
Nr.6 (tagad tajā vietā atrodas vei-
kals “Centrs”, lielais “top!”). Līdz 
kara sākumam bibliotēkai vairā-
kas reizes mainījusies atrašanās 
vieta. 1940. gadā tā atradās Berg-
maņa namā Dārza ielā 3, tagadējā 
domes ēkā. Pēc kara bibliotēkai 
tika atrasta mājvieta Bergmaņu 
dzimtas jaunākās mājas (uzcelta 
1900. gadā) otrajā stāvā Dārza ie-
lā 2. Smiltenieši šo ēku pazīst ne-
vis pēc numura, bet pēc grāmat-
nīcas, kas tajā atrodas. 1953. gadā 
dibināta atsevišķi Bērnu bibliotē-
ka un tā atradās turpat blakus tel-
pās. Bibliotēkas tā laika darbinie-
ce Lidija Gailīte savās atmiņās 
rakstīja: “Sešdesmito gadu nogalē 
ar grāmatu fonda svaru “uzvēlā-
mies” virsū kūku meitenēm, jo 
pirmajā stāvā atradās kulinārijas 
cehs un veikals. Jaunas telpas ie-
rādīja bijušajā kultūras namā… 
Atceroties pārcelšanos, šķiet ko-
miski, kā jurģojām bibliotēku. 
Nebija nekāda transporta. Katru 
plauktu vilkām ar ragaviņām un 
līdz ar katru plauktu attiecīgo li-
teratūru.” Taču pirms tam 
(21.10.1969.) bibliotēkas vadītāja 
Zaiga Krūmiņa (tobrīd – Ieviņa) 
rakstījusi ziņojumu namu pārval-
dei, ka bibliotēkas telpas atrodas 
avārijas stāvoklī – krāsns nosve-
ras no sienas, sienas un griesti 
plaisā, plaukti sasveras, grīda šū-
pojas. 1970. gads bibliotēkai bijis 
nozīmīgs, jo tā vēra durvis jaunās 
telpās. “Ar bažām domājām, kā 

lasītāji uzņems mūsu “jurģus”, jo 
vairākus mēnešus darbs tika pār-
traukts. Taču jau pēc pirmajām 
atskaitēm varējām secināt, ka 
mūsu bažas bijušas veltīgas”, laik-
rakstā “Darba Karogs” raksta bib-
liotēkas vadītāja Z. Krūmiņa (to-
brīd – Ieviņa).

Nu jau 53 gadus, kopš 1970. 
gada, bibliotēka atrodas ēkā Baz-
nīcas laukumā 13, kas celta 1880. 
gadā. Savulaik pirmajā stāvā atra-
dies viens no septiņiem Smiltenes 
krogiem – Spruguļu krogs ar 
viesnīcu otrajā stāvā. Ar Sprugu-
ļu krogu saistās arī mūsu novad-
nieka un rakstnieka, romāna “Ba-
rons Bunduls” autora, Zeiboltu 
Jēkaba vārds. Ješkīts, kā viņu mīļi 
dēvēja draugi un paziņas, esot bi-
jis biežs kroga apmeklētājs. Tur 
viņš, laiku īsinādams, esot mal-
kojis stiprāku dziru un vērojis ti-
pāžus saviem topošajiem dar-
biem. Pēc kara radās iecere Spru-
guļu kroga vietā ierīkot kultūras 
namu. Joprojām uz  bibliotēku 
nāk lasītāji, kuri atceras savas jau-
nības dienas, kad apmeklējuši pa-
sākumus un dejojuši ballēs, jo 
kādreiz abonementa vietā bijusi 
zāle. Ja sākumā telpas šķita pietie-
koši plašas un lasītājiem piemē-
rotas, tad, gadiem ritot, situācija 
ir mainījusies un nepieciešamība 
pēc jaunas un modernas bibliotē-
kas kļūst aizvien aktuālāka. Kopš 
1991. gada, kad Bērnu bibliotēka 
jau ir Smiltenes pilsētas bibliotē-
kas Bērnu literatūras nodaļa, tā 

telpu trūkuma dēļ atrodas atse-
višķā ēkā – Gaujas ielā 1, sporta 
halles 2. stāvā, kafejnīcas telpās. 
Gan bibliotēkas kolektīvs, gan 
vietējā sabiedrība lolo sapni par 
savu Gaismas pili – jaunu, skais-
tu, modernu ģimenes bibliotēku. 
Kopš gadsimtu mijas pasaulē ak-
tuāla ir kļuvusi bijušo rūpniecī-
bas ēku pārbūve publisko biblio-
tēku vajadzībām. Arī Smiltene ir 
izvēlējusies šo ceļu, un pašvaldība 
ir ieplānojusi telpas bibliotēkai 
topošajā Viedrades kvartālā, biju-
šajā fabrikas ēkā.

Novēlu, lai ikvienam no jums 
bibliotēka kļūst par redzamu un 
atpazīstamu vietu, kas rada pie-
derības sajūtu, par vietu, kur uz-
kavēties, izglītoties, izklaidēties 
un pavadīt brīvo laiku, par vietu, 
kas jums rada kāri  pēc personī-
gās intelektuālās attīstības.

Smiltenes bibliotēka, pieminot 
savas pastāvēšanas simtgadi, aici-
na interesentus uz izstādi “Un 
vairāk nekā gadusimtu garu, No 
tās uz ļaudīm gaismas stari 
skrien…” (K. Apškrūma). Izstādē 
ikviens aicināts iepazīties ar bib-
liotēkas darbības un ēku vēsturi. 
Tā apskatāma Smiltenē, Baznīcas 
laukumā 13, bibliotēkas darbalai-
kā līdz 31. augustam.

Informācijas avots: Smiltenes 
novada bibliotēkas novadpētnie-
cības krājums. 

— Inta Mežule, Smiltenes 
novada bibliotēkas vadītāja

2022. gada septembris. Ēka, kur šobrīd atrodas bibliotēka.                                                          Foto: no BIBLIotĒKas aRhĪVa
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LĪDzJŪTĪBas

REKLĀMA 
PORTĀLĀ – 

reklama@ziemellatvija.lv

Reklāmas 
un sludinājumus 
laikrakstā lūgums 

iespēju robežās 
iesniegt 

elektroniski 
reklama@ziemellatvija.lv  

vai zvanot uz tālruni 
29752579.

Ir sāpes, ko nespējam dalīt uz pusēm,
Nav tādu vārdu, kas mierināt spētu.
Nostājas blakus Tev draugs un klusē,
Kaut vai tā lai Tev palīdzētu.

                                                       (O. Lisovska)

Visdziļākā līdzjūtība mūsu kolēģa 
Oskara Rūsas ģimenei, 
meitiņai mūžībā aizejot.

                                                       Darbabiedri no SIA “Valdro Agro”

Pērk
Izcirstus mežus (3000 eiro/
ha), jaunaudzes. Zemi. Tālr. 
28282021. 

•
“Craftwood” pērk meža īpašu-
mus, cena no 1500 līdz 10000 
EUR/ha. Tālr. 26360308.

•
Mežu, lauksaimniecības zemi. 
Tālr. 29386009.

•
Dzīvokli, zemi, māju, mežu 
jebkādā stāvoklī. Apmaksa 
nekavējoties. Iespējams ar 
parādiem, īrniekiem, daļām un 
citiem apgrūtinājumiem. Tālr. 
26905430.

•
Meža jaunaudzes, izcirtumus 
par augstām cenām. Tālr. 
28692020.

•

PārDoDZ/s “Kalnpierbes”
iepērk mājlopus.

Tālr. 64725543, 29497789.Tālr. 29497789.
Sausu, skaldītu malku, arī mai-
sos. Tālr. 29197566.

•
Skaldītu malku. ātra piegāde. 
Tālr. 29229978.

•
Kvalitatīvu, skaldītu lapu 
koku malku, ar piegādi. Tālr. 
26119397.

•
Skuju un lapu koku malku. 
Piegāde Valkā bez maksas. Tālr. 
25400677.

•
Skaldītu alkšņa malku, ar piegā-
di. Tālr. 29452963.

•
No 03.07.2023 iespējams iegā-
dāties 12 mēnešus vecas dē-
jējvistas. Valkas pagasta Sēļi. 2 
eiro gab. zvanīt +37126423989.

Sertificēts taksators profesionāli 
izgatavos inventarizācijas lietu 

jūsu mežam. Cena 60 EUR.
Piedāvājam arī:
• mežaudzes novērtēšanu;
• cirsmu dokumentācijas 
   sagatavošanu;
• īpašuma robežu, kupicu 
   ierīkošanu un atjaunošanu; 
• bezmaksas konsultācijas.

Tālr.: 25731315. Strādājam visā Latvijā.

SIA “AIBI” iepērk liellopus, 
jaunlopus, jērus, zirgus. 
Iepērkam arī bioloģiskos  
lopus. Samaksa tūlītēja.  
Tālr. 20238990. 

 

Vietējais mežsaimniecības 
uzņēmums pērk Visa Veida 

meža īpašumus – 
izcirtumus, jaunaudzes, 

briestaudzes.
interesē dažāda lieluma platības. 

augstākā cena reģionā!
tālrunis: 25731315.

ĀRZEMJU LATVIETIS PĒRK MEŽA, 
LAUKSAIMNIECĪBAS ZEMES.

Tālr. 28959391.DAŽĀDĀ STĀVOKLĪ. 

DažāDi
jumta remonts. Tālr. 29728210.

•
Siltināšana ar ekovati, mine-
rālvati, akmens vati, HK35 
granulām. Iestrāde bēniņos, 
sienās, grīdās, starpstāvu 
pārsegumos, mansardos 
un gaisa spraugās. Tālr. 
25549988.

Vēl siltums paliks, 
Paliks vēl aiz tevis 
Un atmiņas kā maza saule degs. 

                                                      (P. Priede)
Izsakām līdzjūtību 

Līgas Šakas ģimenei, 
viņu mūžībā pavadot.

                                                                         SIA “AA Invest” kolektīvs 

CIRKA IZRāDE UZ ūDENS “SPLASH” VALKA CIRKA TELTS, VALKA, RAIņA IELA 28.
• TREŠDIEN, 5. JūLIJā, PLKST. 18
• CETURTDIEN, 6. JūLIJā, PLKST. 18
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Šodien vārdadienu svin: Uldis, Ulvis, sandis, 
sandijs, trešdien – andžejs, andžs, edīte,  
esmeralda, ceturtdien – anrijs, arkādijs. 

Tulkojot latviešu literatūru,  
konkursā Igaunijā iegūst pirmo vietu
Igauniete Mārīte Uibo ir ieguvu-
si pirmo vietu jauno tulkotāju 
konkursā, kuru pirms neilga 
laika rīkoja Igaunijas Rakstnie-
ku savienības tulkotāju sekcija. 
Mārīte mūsu pusē vairāk pazīs-
tama kā LatvijasIgaunijas 
institūta bijusī direktore, valo-
das kursu pasniedzēja un tulko-
tāja.

Konkursa vērtēšanai tika iesniegti 
70 darbi. Izvēles valodu kategorijā 
– 11 darbi, trīs no tiem tika tulkoti 
no latviešu uz igauņu valodu. 

Trīs pamatkategorijās katram 
dalībniekam bija jātulko fragments 
no kādas konkrētas grāmatas. 
“Dalībai konkursā bija jātulko kaut 
kas no daiļliteratūras – fragments 
ar apjomu četras piecas standarta 
lapas jeb līdz 9000 rakstzīmes ar 
atstarpēm. Tulkojamā darba izvēle 
nebija pārāk vienkārša. Sākumā 
lūdzu palīdzību savai īslaicīgajai 
(diemžēl tikai 30 akadēmiskās 
stundas) latviešu valodas pasnie-
dzējai, ļoti foršam cilvēkam An-
drigai Lozdai. Tomēr beigās notika 
tā, ka izvēlējos kaut ko citu, drus-
ciņ tā kā loterijas veidā – Janas 
Veinbergas romantisko detektīvu 
“Mākoņaina nakts”. Par savu ieceri 
tulkot šo darbu sociālajos tīklos 
devu ziņu arī autorei,” “Ziemeļlat-
vijai” atklāj M. Uibo.

Jauna pieredze
Mārīte ir pateicīga gan Andrigai, 
gan savai kolēģei tulkošanas jomā 
un draudzenei Anitai Tannenber-
gai, abas viņu mudinājušas pieda-
līties. Pamudinājums nācis īstajā 
laikā, jo pašai bijušas šaubas par 
dalību konkursā. “Bez viņu pamu-
dinājuma gandrīz to nebūtu darī-
jusi. Liels paldies jāsaka arī Valkas 
bibliotēkas atsaucīgajām darbinie-
cēm, kuras piedalījās izvēles pro-
cesā,” viņa papildina.

Interesanti, ka arī starp trešās 
vietas ieguvējiem ir viena tulkotāja 
Karmena Karabeļņika, kura arī 
tulkoja no latviešu uz igauņu valo-
du. Latviešiem viņas vārds arī ir 
zināms.

Konkursa žūrijas loceklis latvie-
šu-igauņu tulkoto darbu kategori-
jā bija populārais igauņu dzejnieks 
Contra jeb Marguss Konnula. Viņš 
laboja latviešu darbus, kur pēc M. 
Uibo tulkojuma atzinis, ka daži la-
bojumi vai drīzāk ieteikumi labo-
jumiem bija jāveic, bet tik labi tul-
kotie teksti, kuros ir tik maz trū-
kumu, viņa rokās nonāk ļoti reti. 
“Laikam pat savi teksti ne, kad es 
tos otru reizi pārlasu,” viņš iztei-

tulkotāja un valodas kursu pasniedzēja Mārīte Uibo ar prieku un aizrautību piedalījusies jauno tulkotāju konkursā 
Igaunijā. Īpašs prieks viņai ir par žūrijas augsto novērtējumu – pirmo vietu.                             Foto: no PeRsonĪgĀ aRhĪVa

cies pēc konkursa.
Jāmin, ka uz konkursa noslēgu-

mu maija izskaņā Tallinā tika uz-
aicināta arī Latvijas vēstniece 
Igaunijā – Kristīne Našeniece, ku-
ra arī priecājās par ciešo abu val-
stu sadraudzību, jo īpaši uzsverot 
tulkotāju darbu un nozīmi ciešā-
kas sadarbības veicināšanai.

M. Uibo šis konkurss paliks at-
miņā ar spilgtiem iespaidiem, gan 
parādot savas zināšanas profesio-
nālā līmenī, gan apgūstot kaut ko 
jaunu. “Patiesībā tulkot daiļlitera-
tūru man bija jaunums. Līdz šim 
galvenokārt tulkoju dokumentus, 
dažādas publikācijas, afišas, ar tū-
rismu saistītus materiālus un tam-
līdzīgi. Un mazai atkāpei, pirms 
daudziem gadiem, kad pati vēl 
strādāju Valgas avīzē, tulkoju arī 
“Ziemeļlatvijas” publikācijas, kas 
varētu būt interesantas Valgas ap-

riņķī dzīvojošajiem. Tā arī sākās 
mana interese un aizrautība ar lat-
viešu valodu arvien vairāk un vai-
rāk. Šajā gadījumā ļoti baudīju 
tulkošanas procesu. Kad konkursa 
darbs bija nosūtīts, paņēmu grā-
matu un izlasīju līdz galam – bija 
taču jāuzzina, kas bija tas ļaunais 
un kāpēc. Izdarīju to vienas dienas 
laikā, tas bija 24. februārī, Igauni-
jas neatkarības dienā, to labi atce-
ros. Detektīvu nebiju lasījusi 20 
gadus, varbūt pat 30,” viņa atzīst.

Papildina zināšanas
Taujāta par zīmīgākajiem pēdējā 
laika notikumiem un nākotnes ie-
cerēm, M. Uibo stāsta, ka pirms 
pāris nedēļām beigusi izglītojošu 
kursu nodarbības ar nosaukumu 
“Igauņu valodas kā otrās valodas 
pasniedzējiem A līmeņa metodi-
ka”. “Kad pieteicos šiem kursiem, 

īsti nezināju, kas tas būs un ar ko 
tas saistīts. Izrādījās, mums mācī-
ja, kā pasniegt igauņu valodu bez 
bāzes valodas starpniecības, proti, 
tikai igauņu valodā. Kaut kad ag-
rāk, kad uzzināju, ka kaut kas tāds 
notiek, biju diezgan skeptiska. 
Domāju, ka jābūt taču iespējai 
kaut ko skaidrot arī angļu vai krie-
vu valodā. Tomēr viss ir iespējams. 
Metode, kuru izstrādāja pirms da-
žiem gadiem, ir domāta iesācējiem 
(A1 un A2 pakāpēm). Īpaši labi 
strādā metode grupās, kuru dalīb-
niekus nevieno viena dzimtā valo-
da,” pamato tulkotāja.

Māca latviešu valodu
M. Uibo labprāt pieņem dzīves 
piedāvātos izaicinājumus, kuros 
viņas zināšanas var būt noderīgas 
citiem. Viens no piemēriem – šo-
gad viņa sadarbojas ar mācību 

centru “BUTS” Valmieras filiālē, 
pavasarī vadīja igauņu valodas no-
darbības interesentiem, kuri vēlē-
jušies apgūt igauņu valodu. “No-
darbības vadīju attālināti, tas nozī-
mē vēl lielāku atbildību un gatavo-
šanos. Tas bija divu mēnešu ilgs 
kurss, kas ir pārāk īss laiks, lai ap-
gūtu igauņu valodu. Šajā laikā var 
gūt tādu vispārēju ieskatu un atce-
rēties svarīgākās sarunvalodas frā-
zes, bet neko vairāk,” apgalvo tul-
kotāja un atsauc atmiņā, ka viņas 
pirmā pieredze pasniedzējas darbā 
bijusi “BUTā” pirms desmit ga-
diem (toreiz pasniedzot Valkas fi-
liālē). “Nekad nebiju domājusi, ka 
būšu pasniedzēja, kaut ko kādam 
mācīšu. Bet tā notika, pieņēmu šā-
du izaicinājumu un pēkšņi attapos, 
ka esmu grupas priekšā un jāsāk 
kaut ko darīt. Grupu skaits šo des-
mit gadu laikā ir nedaudz vairāk 
par desmit,” viņa saka.

M. Uibo uzsver, ka jebkura va-
loda, kura ir apgūta, ir jālieto arī 
ikdienā, tāpēc viņa priecājas, ka 
saziņa ar “Ziemeļlatviju” notiek 
latviski. “Pat ja nav iespēju ikdienā 
runāt, komunicēt ar cilvēkiem, va-
loda ir jālieto – jāskatās filmas, 
multfilmas vai jālasa grāmatas. Jūs 
jautājāt, kā ir ar krievu valodu 
Igaunijā pēc pasaulē notiekošā, vai 
arī pie mums tā tiek izskausta, iz-
ņemta no mācību satura. Godīgi 
teikšu, neesmu iedziļinājusies, ta-
ču uzskatu, ka valoda ne pie kā nav 
vainīga. Politika ir politika, par to 
mēs nerunāsim,” viņa pamato.

M. Uibo atzīst, ka, satiekoties ar 
kolēģiem no tulkotāju aprindām, 
nereti tiek runāts par to, ka Baltijas 
valstu valodu apguvei ir poten-
ciāls, jo nebūt nav daudz tulkotāju, 
kuri brīvi pārvalda divas vai visas 
trīs Baltijas valstu valodas. “Ja 
mums ir tulkotāji, kuri tulko no 
latviešu uz igauņu valodu, tad ar 
lietuviešu valodu ir nedaudz bēdī-
gāk. Ir maz tulku, kuri tulkotu 
tekstus no lietuviešu uz igauņu va-
lodu. Tātad tulkiem šajā ziņā ir 
visas iespējas labi pelnīt iztiku, ne-
saskaroties ar spraigu konkurenci. 
Tieši tādēļ esmu sev nospraudusi 
mērķi – tuvākā vai tālākā nākotnē 
apgūt arī lietuviešu valodu. Manā 
gadījumā tas varētu būt viegli, jo 
pamats – latviešu valodas bāze – 
izsaka daudz. Abām valodām – 
latviešu un lietuviešu – ir savas lī-
dzības. Tātad, zinot latviešu valo-
du, lietuviešu valodas apguvei ne-
vajadzētu sagādāt grūtības,” 
pārliecināta M. Uibo, kura nereti 
ir manāma arī Valkas pusē. 

  — Ilze Fedotova


